
شمشیر آخته با زهر نومحافظه کاری علیه »نایاک« 
این روزها در رسانه های فارسی زبان خارج نشین یک خط خبری داغ داغ شده است. حمله به شورای ملی 
ایرانیان آمریکا که به صورت مختصر آن را »نایاک« می نامند. رسانه های فارسی زبان خارج نشین که با همه 
اختلافاتی که با هم دارند، این روزها در یک مسئله با هم متحد و متفق شده اند و آن هم در مخالفت با این 
سازمان لابی گر است. سازمانی که آنان ادعا می کنند برای جمهوری اسلامی ایران لابی می کند و بر تصمیمات 

صفحه 4اعضای کنگره و دولت آمریکا درمورد ایران تاثیر می گذارد ...

اژه ای: خبر نقشه قتل زنجانی، تشویش اذهان عمومی است

خاوریغیابیمحاکمهمیشود
سخنگوی دستگاه قضا عصر امروز در نشست خود با خبرنگاران و اهالی رسانه به سوالات آن ها درخصوص پرونده های مختلف قضایی پاسخ داد. 
غلامحسین محسنی اژه ای در این نشست موضوع نقشه قتل بابک زنجانی در زندان را تشویش اذهان عمومی خواند و تمدید قرار بازداشت حمید 
بقایی، بازداشت ۲ نفر درخصوص پرونده آزار معلولان و نیز محاکمه بیش از ۴۰ نفر از متهمان پرونده سه هزار میلیاردی خبر داد. او همچنین گفت 

محمود خاوری، مرد فراری پرونده سه هزار میلیاردی به صورت غیابی محاکمه خواهد شد. محسنی اژه ای درباره این موضوع که اکبر ترکان مشاور 
رئیس جمهور مطرح کرده بود که دستگاه های امنیتی مراقب اند کسی بدهکار نفتی را در زندان نکشد، گفت: مطالبی که در مورد این پرونده گفته شده از 

صفحه 7صفحه ۵صفحه 3سوی سیستم های اطلاعاتی و انتظامی مطرح نشده است و کسانی که این حرف ها را می زنند یا بدون دلیل آن را می گویند که ... صفحه 3

رئیس کمیته انتخابات شــورای 
هماهنگی جبهه اصلاحات اعلام 

کرد که ...

طی چند ماه گذشــته و از ابتدای 
سال ۹۴ دولت به تدریج شروع به 

افزایش نرخ ...

اعتراضات ســرمربی تیم فوتبال 
نفت به سازمان صدا و سیما گویا 
دامــن او را گرفته اســت. صدا و 

سیما در ...

اصلاحطلبان
مجلسیمعتدل

میخواهند

دلاررسمی
۳۶۰۰تومانی
برایسال۹۵

ممنوعالتصویری
منصوریان؟

محرمانهبودنرارعایتمیکنیم
صفحه 2

روحانی: اتهامات بی اساس علیه ایران را مختومه کنید
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مرعشی رای دهندگان دولت سابق را بی شرف خواند؟!
سیدحسین مرعشــی در گفت و گویی با خبرگزاری ایلنا گفت: »بخشــی از حاکمیت به تکرار دولت نهم و عدم استقبال از قدرت گرفتن اصلاح طلبان 
تمایل دارد. اگر کسی از تکرار دولت های نهم و دهم، تنش نلرزد و متاثر نشود یک ایرانی با شرف نیست«.  عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی 
همچنین در بخش دیگری از حرف هایش اظهار داشت: »اینکه امروز آقای خاتمی ممنوع التصویر می شود و از فعالیت منع شود، ایشان ضرر نمی کند 
بلکه کشور ضرر می کند که از اعتبار رئیس جمهور سابق کشور نتوانسته برای پیشبرد کارها استفاده کند و از این دست ضررها در کشور فراوان داریم و 
خروجی این ضررها تعداد بالای بیکاران و افزایش مفاسد در کشور و حضور افراد نالایق در پست های مدیریتی است که در نهایت زندگی مردم شیرینی 

خود را از دست خواهد داد«. این حرف های مرعشی موجب شد چند سایت اصولگرا نسبت به آن واکنش نشان دهند.
راه دانا: »در ادامه توهین های عجیب اصلاح طلبان به ملت ایران حسین مرعشی در گفت وگویی اقدام به فحاشی به مردم کرد. مرعشی ملت 

ایران را بی شرف خواند. وی در حالی این حرف ها را می زند که به پیشینه سیاه اصلاحات در ذهن مردم و نقش آفرینی فتنه اشاره ای نمی کند«.
آرمان کرمان: »رای دهندگان به رئیس جمهور ســابق ایرانیان بی شــرف هســتند. در آخرین توهین ها، مرعشی که نسبت 
خانوادگی نیز با هاشــمی دارد و جزو محکومین فتنه است، کسانی را که به دولت نهم و دهم رای دادند، مورد عتاب قرار داد و در 
ســخنانی موهن طرفداران رئیس جمهور سابق را بی شرف خواند. همچنین در ادعایی جالب تر می گوید علت بیکاری در کشور ممنوع التصویری یک 
حامی فتنه و رئیس دولت اصلاحات اســت. حال آنکه میانگین نرخ بیکاری در دولت های پنجم و ششــم ۹/۱درصد، در دولت های هفتم و هشــتم 

۱۲/۸درصد و در دولت های نهم و دهم پیش از ممنوع التصویری رئیس دولت اصلاحات ۱۱/۷درصد بوده است«.

سی هزار چشم بصیر بسیجی تهران را رصد می کرد
تامین امنیت مراسم سیاسی به ویژه از نوع بین المللی آن در همه کشورها موضوعی مهم برای مراکز نظامی و امنیتی کشور 
میزبان اســت. ایران در سال ۱۳۷۶ میزبان یکی از این مراسم  بود؛ اجلاس سران کشورهای اسلامی که با بیش از شش 
هزار میهمان خارجی شاید مهم ترین میزبانی ایران پس از انقلاب بود. حالا بعد از ۱۸ سال سردار علی فضلی از چگونگی 
تامین امنیت این اجلاس گفته است. جانشین سازمان بسیج مستضعفین با اشاره به اینکه مقرر شد تا بسیج و سپاه امنیت 
اجلاس را عهده دار شوند، گفت در برگزاری این کنفرانس، کشورهای میزبان تمهیدات امنیتی شدیدی را اتخاذ می کنند، 
به صورتی که چند لشــکر زرهی و مکانیزه در خیابان ها گارد می گیرند. ولی به گفته او این مدل غربی بوده و آن ها تصمیم 

گرفته اند از الگوی خود استفاده کنند: الگوی امنیت نامحسوس. سردار فضلی می گوید وقتی به وزارت کشور گفته اند که  ۱۰۰هزار نیرو را پیش بینی کرده اند، 
آن ها تنها به اندازه  ۱۹هزار نفر جیره غذایی در اختیار سپاه قرار داده اند و سپاه هم به وزیر اعلام کرده نیروهای بسیجی منتظر نمی مانند تا آب و غذا برسد و 
به نیروهای خود اعلام کرده جیره غذایی شان را خود تهیه کنند. وی با بیان اینکه ۳۷هزار پاسدار و سرباز و ۶۳هزار بسیجی را به میدان آورده اند، گفت: ما 
با کمبود ۸۱هزار جیره غذایی روبه رو بودیم. به گفته او بعدها نیروی انتظامی اعلام کرد که در چند روز برگزاری اجلاس گزارش حتی یک مورد سرقت هم 
در تهران نداشتیم و دلیل آن این بود که ۳۰هزار چشم بصیر بسیجی، تهران را شبانه روز رصد می کرد. سردار افضلی اظهار کرد: در زمان برگزاری اجلاس، 
برخی از مسئولین امنیتی به ما می گفتند که ما در خیابان ها هیچ نیروی امنیتی نمی بینیم، نکند که شما در خواب غفلت هستید، اما ما به آن ها ثابت کردیم 

که همان بسیجیان به صورت نامحسوس به بهترین شکل امنیت اجلاس را تأمین کردند.

دولت سعودی باید 
مسئولیت پذیر باشد

رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به ماجرای 
مســجدالقصی در فلســطین گفــت: »در دنیای 
اسلام خواب آلودگی یا خواب رفتگی عمدی وجود 
دارد. ایــن ماجــرا دهشــتناک و توهین آمیز بود و 
اتفاقات منطقه موجب شده است که صهیونیست 

به قبله اول مسلمین توهین کند«.
علی لاریجانی در نطق پیش از دستور جلسه علنی 
مجلس شــورای اســلامی با انتقــاد از رفتارهای 
اســرائیل بیان کــرد: »مگــر مســلمانان فرصت 
حضور در کنیســه های اســرائیل را دارنــد یا مگر 
رژیــم صهیونیســتی ســاعاتی از کنیســه ها را به 
مســلمانان اختصاص می دهد که امروز با توســل 
به زور مســلمانان را از حضور در مسجدالاقصی و 

نماز گزاردن منع می کنید«.
یــم  ژ ر ت  مــا ا قد ا میــت  محکو ضمــن  وی 
صهیونیســتی، اظهار داشــت: »همه باید بدانیم 
این مسئولیت مهمی برای تمامی مسلمانان است 
و در این راســتا ملت ایران با هوشــیاری نسبت به 
این رفتار دهشتناک موضع گیری کرده و تظاهرات 
کردند. مجلس شــورای اســلامی نیــز این اقدام 
شــنیع رژیم صهیونیســتی را محکوم می  کند و از 
مجامع بین المللی و کنفرانس اســلامی خواستار 
حضور و ورود جدی در ایــن زمینه و دفاع از مردم 

فلسطین است«.
رئیس مجلس شــورای اسلامی ســپس به حادثه 
سقوط جرثقیل در مسجدالحرام پرداخت و گفت: 
»این حادثه تأسف بار در مکه به دلیل کم توجهی و 
قصور دولت سعودی رخ داد و باعث شد که در آن 
شــرایط پرتردد در مکه مکرمه چنین حادثه تأسف 
برانگیزی رخ دهد. اتفاقی که باعث فوت و زخمی 
شدن تعداد زیادی از رســتگاران شد. قطعا دولت 
ســعودی باید نسبت به این مســئله مسئولیت پذیر 

باشد«.
لاریجانی با اشــاره بــه صحبت های مقــام معظم 
رهبری در جمع ســپاهیان تصریــح کرد: »بیانات 
ایشان نکات بسیار عمیقی برای پاسداران انقلاب 
اســلامی و تمامی ملت هوشــیار ایران داشت که 
حائز اهمیت اســت. آن هم از این جهت که ایشان 
سپاه پاســداران را به خوبی تبیین کردند که شامل 
چهار رکــن اصلی بود کــه خمیرمایــه همه آن ها 
این اســت کــه وظیفه مهــم پاســداری از تمامی 
دستاوردهای انقلاب اســلامی بر عهده این نهاد 

مقدس است«.
رئیــس قــوه مقننه افــزود: »موضوع اســلامیت 
نظام بــه عنوان رکــن مهمی از انقلاب اســلامی 
مورد توجه دشــمنان قرار گرفته است. دشمنان به 
انحای مختلف و روش های گوناگون با اســتفاده 
از افــراد نادانــی در داخــل یــا اســتفاده از افراد 
دیگری در خــارج از کشــور طراحی هایی را برای 
تزلزل ایــن رکن مهــم انجام می دهنــد. از این رو 
نیاز اســت بخش های مختلف کشور به خصوص 
 فرهنگــی بــه ابعاد ایــن موضــوع توجــه لازم را 

داشته باشد«.
لاریجانــی با بیــان اینکه دشــمن به دنبــال نفوذ 
در کشــور است، خاطرنشــان کرد: »ممکن است 
دشــمنان به دنبــال نفوذ در بخش هــای مختلف 
تصمیم ســاز و تصمیم گیر در کشور باشند و به این 
موضــوع توجه کنند که زمینه هایــی برای نفوذ در 
کشور فراهم شــود تا از این طریق بتوانند بر ارکان 
تصمیم ســاز کشــور تاثیر بگذارند. بایــد همگرایی 
و وحــدت در درون کشــور بیشــتر از دوران های 

گذشته باشد«.

محرمانهبودنرارعایتمیکنیم
روحانی: اتهامات بی اساس علیه ایران را مختومه کنید

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی با تمام اما و اگرها، ســرانجام وارد ایران 
شد و در جلسه کمیسیون بررسی برجام حضور یافت. یوکیا آمانو اما  با یک شرط 
در مجلس شورای اسلامی حاضر شد: »تشکیل جلسه بدون خبرنگار و آنتن«.

برنامه فشرده آمانو در سفر به ایران
آمانو همان کسی اســت که عده ای ورودش به ایران را مصادف زیر پا گذاشتن 
خط قرمزهای جمهوری اســلامی ایران می دانســتند. همان طور که حسین 
شریعتمداری در سرمقاله روزنامه کیهان نوشت: »سفرغیرمنتظره یوکیا آمانو، 
مدیــرکل آژانس بین المللــي انرژي اتمي به ایــران که براي اولیــن بار صورت 
مي پذیرد، اگرچه از ســوي ســخنگوي آژانس با هدف افزایــش ضریب تفاهم 
توصیف شده است ولي براساس برخي از اخبار و گزارش هاي موثق، این سفر، 
پشــت صحنه اي دارد که پرداختن به آن مخصوصا در آستانه اجلاس بغداد- 
۳خــرداد/ ۲۳مي- ضروري به نظر مي رســد و مي تواند به این تردید دوســویه، 
پاسخي یك سویه بدهد که آقاي آمانو با سفر غیرمنتظره خود به تهران- آنگونه 
که ســخنگوي آژانس ادعا مي کند- در پي افزایش ضریب تفاهمات اســت یا 
دامن زدن به توهمات را دنبال مي کند؟« این در حالی  اســت که پیش تر هدف 
از ســفر آمانو به ایران حل و فصل موضوعات گذشته و حال برنامه اتمی ایران و 
ابعاد نظامی احتمالی عنوان شده بود. با این اوصاف، مدیر کل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی آمد و رئیس جمهور ایران، محمد جواد ظریف و اعضای کمیسیون 

ویژه بررسی برجام را ملاقات کرد.

اتهامات بی اساس علیه ایران را مختومه کنید
آمانــو ابتدا به دیدار رئیس جمهور ایران رفت. حســن روحانــی در دیدار با مدیر 
کل آژانــس بین المللی انــرژی اتمی با تاکید بر وظایف آژانــس خطاب به یوکیا 
آمانو گفت: »ما علاقه مند هســتیم افکار عمومی جهان به آژانس بین المللی 
انرژی اتمی اعتمــاد نمایند، زیرا اعتماد به این نهاد مهم به مردم جهان آرامش 
می دهد. جمهوری اسلامی ایران در ۱۲ سال گذشته روابط گسترده ای با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی داشته و همواره تلاش کرده این مناسبات، خوب، منظم 
و قانونی باشــد. توقع ما از آژانس بیش از آن چیزی نیســت که در اساسنامه آن 
آمده اســت و ما به دنبال خواســته ای بیش از قرارداد پادمان فی مابین ایران و 

آژانس نیستیم«.
روحانی افزود: »آژانس بین المللی انرژی اتمی از یک طرف بر فعالیت  هسته ای 
کشــورها نظارت می کند تا انحرافی در مسیر برنامه های صلح آمیز آن ها ایجاد 

نشود و از طرف دیگر تلاش می کند تا کشورها از فناوری های پیشرفته صلح آمیز 
در عرصه هسته ای بهره مند شوند و ما امیدواریم این نهاد با انجام وظایف خود، 
حرکتش را در ماه های آینده در زمینه کمک به پیشرفت علمی کشورها از جمله 

ایران افزایش دهد«.
رئیــس جمهور ایران ضمن قدرانی از روند مثبت مذاکرات هســته ای، تصریح 
کرد: »ما در اجرای برجام به طــور داوطلبانه پروتکل الحاقی را اجرا می کنیم و 
امیدواریم شما نیز منصفانه  بر اجرای توافق برجام نظارت داشته باشید. آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در اجرای توافق نقش مؤثری خواهد داشت«. یوکیا آمانو 
در واکنش به صحبت های حسن روحانی بیان کرد: »آژانس علاقه مند است تا 
همه مسائل را در چارچوب گفت وگو و مذاکرات به نتیجه برساند. آژانس به دنبال 
شفاف سازی در مسائل و اجرای وظایف محوله است که می تواند پایه های خوبی 
برای همکاری بلندمدت باشد. آژانس بین المللی انرژی اتمی حرکت گام به گام، 
منظم و رو به جلویی در بررســی برنامه های مرتبط با ایران در نظر گرفته اســت 

و تلاش می کند، با بی طرفی و تأکید بر حقایق گزارش خود را منعکس کند«.
سپس وزیر امور خارجه در دیدار با مدیر کل آژانس با اشاره به شفاف سازی ایران در 
برنامه های اتمی تصریح کرد: »جمهوری اسلامی ایران طی سال های گذشته 
همکاری خوب و فعالی در مسیر شفاف سازی برنامه هسته ای خود داشته است 
و انتظار می رود با پایان مذاکرات پرونده طولانی اتهامات بی اساس در خصوص 

ابعاد غیرصلح آمیز برنامه هسته ای ایران مختومه شود«.

دیپلماتم اما از حرف های شما ناراحت نشدم
اما شاید مهم ترین و جدی ترین بخش ســفر مدیر کل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی حضور در کمیسیون برجام بود. پیش تر رئیس کمیسیون برجام در نامه ای 
به محمدجواد ظریف، از وی خواسته بود مقدمات حضور آمانو در مجلس شورای 
اسلامی را مهیا کند. علیرضا زاکانی گفته بود: »خواهشمند است دستور فرمایید 
تشریفات لازم جهت دعوت از آقای آمانو به مجلس شورای اسلامی انجام شود 
تا ایشان علاوه بر حضور در کنگره آمریکا- که دشمن ملت ایران است- با حضور 
در کمیســیون ویژه بررسی برجام، پاسخگوی ســوالات نمایندگان مردم ایران 
باشد«. یوکیا آمانو اما برای حضورش در کمیسیون برجام، یک شرط گذاشته بود 
و آن هم این بود که جلســه بدون خبرنگار و فیلمبرداری برگزار شود. سرانجام، 
نشست کمیسیون برجام به همراه مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی، تنها 

با حضور اعضای کمیسیون و همراهان آمانو برگزار شد.
در ابتدای این نشست، علیرضا زاکانی خطاب به آمانو گفت: »تشکر می کنم از 

قبول دعوت کمیسیون، همچنین از وزارت امور خارجه کشور به این جهت که 
زمینه نشست را فراهم کرد سپاسگزاری می کنم«.

اما نکته جالب این اســت که رئیس کمیسیون برجام، با تاکید بر اینکه »در حال 
انتقال دل نگرانی های مردم هستیم«، اظهار داشته است: »بیانات ما بخشی 
از دریای دل نگرانی ملت رشــید ایران است. ملت ایران و نمایندگان آنان بر این 
باورنــد که آژانس بین المللــی به وظایف ذاتی خود تاکنون عمل نکرده اســت. 
آژانس برای کسانی که خادمان را قبول کنند، متکلف شده خدماتی را ارائه کند، 
اما ایران از حداقل خدمات آژانس محروم بود. مصداق فاجعه آمیز این موضوع 
زمانی رخ داد که بیماران ایران نیاز به رادیو دارو داشتند«. پس از زاکانی، نجابت، 
نقوی حسینی بروجردی ، احمدی،  بذرپاش، زاهدی و ابوترابی اظهار نظر و طرح 

سوال کردند و در مسائلی از جمله ترور دانشمندان پرسیدند. 
سیدحسین نقوی حســینی، سخنگوی کمیســیون برجام به نقل از آمانو بیان 
کرد: »شش سال گذشته است و تلاش ها دارد به نتیجه می رسد و ایران در حال 
اعتمادسازی در جامعه جهانی است. آژانس یک سازمان مستقل و فنی است و 
روابط آژانس با ایران از دهه هفتاد تاکنون بوده است و در چارچوب مقررات آژانس 
با هم کار می کنیم و از برجام استقبال می کنیم. شورای حکام اینجانب را مسئول 
برجام و راســتی آزمایی های آژانس در این زمینه کــرد. امیدواریم زمینه اجرای 
برجام را به خوبی فراهم کنیم. ما با ایران بر ســر یک نقشه راه به توافق رسیدیم 
و در این مسیر قدم های چشمگیری برداشته ایم و بر اساس جدول زمان بندی 
خودش تا پایان ســال )میلادی( به نتیجه می رســد. من یــک دیپلماتم ولی از 
حرف های شــما ناراحت نشدم و خوشــحالم و بهتر می توانم شما را درک کنم. 
سعی می کنم به تمام سوالات پاسخ دهم. مسئله ترور دانشمندان به طور مکرر 
تکرار شد؛ باید بگویم هیچ دخالتی از آژانس در این مورد وجود نداشته و صریحا 
می گویم هیچ ارتباطی با آژانس نداشــته است. وظیفه دارم اطلاعات ضروری 
را به اعضا بدهم و در شورای حکام گزارش محرمانه برای همه کشور ها ارسال 
می شود نه کشور خاص. ما طبق برنامه فعلی تا پایان سال میلادی جدید کار را 

به نتیجه می رسانیم اما مسئله محرمانه بودن را رعایت می کنیم«. 
به نظر می رسد ماموریت یوکیا آمانو در ایران به پایان رسیده باشد؛ همان طور که 
پیشتر سخنگوی سازمان انرژی اتمی ایران هدف از سفر وی را »اجرایی کردن 
همکاری ها بین ایران و آژانس« توصیف کرده بود؛ همچنین ســفر یوکیا آمانو 
به ایران را نقطه عطف روابط ایران و آژانــس می دانند، چرا که مدیر کل آژانس 
تصمیم دارد به صورت شخصی پرونده هسته ای ایران را پیگیری کند. دیدار او 

با نمایندگان مجلس در کمیسیون برجام مهر تاییدی است بر این ادعا.

خاطره روزواکنش روز

صبرهمسرانجانبازان،یکجهادوحماسهاست
رهبر معظم انقلاب اسلامی بیان کردند: »صبر همسران جانبازان، ایثارگری واقعی و یک جهاد و حماسه است«.

حضرت آیت الله خامنه ای در دیدار با جمعی از جانبازان قطع نخاع با بیان رنج ها و مشکلات متعدد آنان، فرمودند: »جانبازان تابلو و تصویری از دوران ابتلای بزرگ ملت ایران در دوران دفاع مقدس هستند و 
حضور آنان در جامعه، در واقع بیان حقایقی تاریخی، معرفتی، سیاســی و بین المللی است«. ایشان اضافه کردند: » جانبازان، از یک طرف گویای جنایات قدرت هایی هستند که از صدام حمایت کردند و از 

طرف دیگر نشان دهنده عظمت و بزرگواری امام راحل)ره( و انقلابی هستند که توانست چنین انسان های والامقامی را تربیت کند و به جبهه ها بفرستد«.
رهبر انقلاب اســلامی با تاکید بر صبر و تحمل همسران جانبازان، اظهار داشتند: »صبر همسران جانبازان و تحمل آن ها بر رنج و سختی خدمت به جانبازان را ایثارگری واقعی و یک جهاد و حماسه 

است و آنان، فرزندان و بستگان آنان را به حفظ این ثروت عظیم معنوی و مراقبت از آن توصیه می کنم«.
 همچنین حجت الاسلام والمسلمین شهیدی محلاتی نماینده ولی فقیه و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران و سرلشکر جعفری فرمانده کل سپاه در این دیدار صحبت کردند. 

سیاسی
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خاوریغیابیمحاکمهمیشود
اژه ای: خبر نقشه قتل زنجانی، تشویش اذهان عمومی است

سخنگوی دستگاه قضا عصر امروز در نشست خود با خبرنگاران و اهالی رسانه به 
ســوالات آن ها درخصوص پرونده های مختلف قضایی پاسخ داد. غلامحسین 
محسنی اژه ای در این نشست موضوع نقشه قتل بابک زنجانی در زندان را تشویش 
اذهان عمومی خواند و تمدید قرار بازداشت حمید بقایی، بازداشت ۲ نفر درخصوص 
پرونده آزار معلولان و نیز محاکمه بیش از ۴۰ نفر از متهمان پرونده سه هزار میلیاردی 
خبر داد. او همچنین گفت محمود خاوری، مرد فراری پرونده سه هزار میلیاردی به 

صورت غیابی محاکمه خواهد شد.

تشویش اذهان عمومی با خبر نقشه قتل زنجانی
محسنی اژه ای درباره این موضوع که اکبر ترکان مشاور رئیس جمهور مطرح کرده 
بود که دستگاه های امنیتی مراقب اند کسی بدهکار نفتی را در زندان نکشد، گفت: 
مطالبی که در مورد این پرونده گفته شده از سوی سیستم های اطلاعاتی و انتظامی 
مطرح نشده است و کسانی که این حرف ها را می زنند یا بدون دلیل آن را می گویند 
که این موضوع تشویش اذهان عمومی است و اگر خدای ناکرده خودشان قصدی 
داشته باشند، می خواهند که ذهن ها را متوجه جای دیگری کنند. وی تاکید کرد 
برخی از مطالب که نسبت به این متهم یا متهمان دیگر گفته می شود صحیح نیست 
و اگر آن ها شاکی شــوند گوینده این مطالب قابل تعقیب است. اژه ای همچنین 
درمورد اینکه تعدادی از نمایندگان مجلس خواستار علنی برگزار شدن دادگاه بابک 
زنجانی شده اند، گفت: تشــخیص علنی یا غیرعلنی برگزار شدن دادگاه بر عهده 
قاضی اســت ولی حتی اگر دادگاه علنی برگزار شود، انتشــار جزئیات آن تا قبل از 

قطعیت حکم ممکن نیست. 

محاکمه 4۵ نفر از متهمان فساد سه هزار میلیاردی 
سخنگوی دستگاه قضا درباره محاکمه مدیران عامل سه بانک مربوط به پرونده 

فساد بزرگ مالی اعلام کرد که اکنون ۴۵ نفر از متهمان مربوط به بانک صادرات 
در این پرونده در حال محاکمه هســتند. محسنی اژه ای درمورد محاکمه محمود 
خاوری نیز گفت وی باید غیابی محاکمه شــود. اژه ای درمورد مســئله فسادهای 
اقتصادی درکشور تصریح کرد سیستم اداری باید اصلاح شود، چراکه بخش مهمی 

از فسادهای اقتصادی به سیستم بانکی باز می گردد.

تمدید قرار بازداشت موقت حمید بقایی
اژه ای درباره اینکه آیا حمید بقایی، معاون اجرایی رئیس دولت های دهم و یازدهم، 
همچنان در بازداشت است یا خیر نیز گفت وی هنوز آزاد نشده و قرار بازداشت موقت 
او تمدید شده است. محسنی اژه ای از بیان جزئیات بیشتر در این زمینه خودداری 
کرد و در عین حال تصریح کرد  مطالبی که درمورد خروج اموال از سوی ایشان توسط 

برخی مطرح شده بود، صحیح نیست.

عدم طرح موضوع مبادله جیسون رضاییان در قوه قضاییه 
سخنگوی قوه قضاییه درمورد موضوع مبادله جیسون رضاییان، خبرنگار ایرانی 
آمریکایی که به اتهام جاسوسی در ایران محاکمه شده است، گفت: این موضوع 
در قوه قضاییه مطرح نشــده است. وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه از آنجا که 
جیسون رضاییان برای دولت آمریکا مهم است آیا وی باید آزاد شود، گفت که از بیان 

جزئیات در این زمینه معذور است.

بازداشت 2 نفر در پرونده آزار و اذیت معلولان
معــاون اول قوه قضاییه درمورد پرونده آزار و اذیــت کودکان معلول در یکی از مراکز 
نگهداری آن ها در استان گفت: درمورد یکی از محل های نگهداری بعضی از معلولین 
گزارشی رسیده بود که دادستان آن را پیگیری کرد و تخلفاتی را نیز مشاهده کردند. 

به گفته او در رابطه با این موضوع دو نفر بازداشت و چند نفر تحت تعقیب هستند.
سخنگوی دستگاه قضایی در پاسخ به ســوال خبرنگار دیگری در رابطه با پرونده 
شاهرخ زمانی، فعال سیاسی اصلاح طلبی که در زندان در اثر سکته درگذشته است، 
گفت: مگر افرادی که در زندان به سر نمی برند دچار سکته نمی شوند؟ زندانی هم 

همین طور است. وی اظهار کرد که علت سکته این فرد حال بررسی است.

ورود قوه قضاییه درصورت شکایت در زمینه سیل های اخیر
محســنی اژه ای درمــورد ورود دســتگاه قضایی به ســیل های اخیــر گفت: اگر 
دستگاه های نظارتی مانند ســازمان بازرسی گزارشی را ارائه دهند و کسی را مقصر 
اعلام کنند که فرد به لحاظ کوتاهی سبب جرمی شده،  قوه قضاییه به آن وارد می شود.

بررسی پرونده های زمین خواری، دریاخواری و چاه های غیرمجاز
محسنی اژه ای درباره برخورد قوه قضاییه با موضوع زمین خواری گفت در استان 
البرز برای ۸ - ۹ نفر از مســئولینی که در دستگاه های اجرایی مجوز غیرقانونی 
در این خصوص ارائه داده بودند، پرونده تشکیل شده است. وی در زمینه مبارزه 
با دریاخواری نیز تاکید کرد: مسئولان صبر نکنند و سه چهار سال بعد بخواهند 
موضوع را به قوه قضائیه بگویند. اژه ای همچنین گفت که هیچ پرونده قضایی 
در زمینه دریاخواری تشــکیل نشده اســت، به جز در دو مورد در مناطق آزاد که 
موضوع در حال رسیدگی اســت. وی درمورد اینکه دادستان کل کشور اعلام 
کرد ۳۰۰هزار چاه غیرمجاز در کشور وجود دارد، گفت: آمار این قضیه را وزارت 
نیرو و کسانی که مســئول هستند اعلام می کنند. اژه ای تاکید کرد اینکه پشت 
چاه های غیرمجاز افرادی صاحب قدرت باشند صحیح نیست و در رابطه با این 
موضوع پرونده ای در دستگاه قضایی تشکیل شده است و از تعداد قابل توجهی 

از آن ها جلوگیری شده است.

برجامدستاوردیدیپلماتیکاستونهیکمعامله
رئیس دســتگاه دیپلماســی کشــور گفت: باید به برجام به عنوان یک دســتاورد دیپلماســی نگاه کنیم و نه معامله. محمدجواد ظریف در نشســت خبری مشــترک با برت کوئنداس وزیر امور 
خارجه هلند با تاکید بر این موضوع اظهار کرد که نکته ای که جامعه جهانی و اتحادیه اروپایی باید به آن توجه داشــته باشــد اجرای درســت و جدی برجام است و این می تواند بهترین ضمانت 
گر آن ها به این توافق به عنوان یک دســتاورد در عرصه  دیپلماســی نگاه کنند، همــه تلاش ها و اقدامات در این زمینه رو بــه جلو و مثبت خواهد  در بقــای توافق باشــد. وی تصریح کرد که ا
بود و زمینه برای اجرایی شــدن آن هر چه بیشــتر فراهم می شود. ظریف با بیان اینکه مشــکل ما با آمریکا به خاطر بی اعتمادی مردم و دولت به سیاســتمداران آمریکایی است، خاطرنشان 
کرد آنچه پس از دســتیابی به برجام از ســوی دولتمردان آمریکایی در بحث های داخلی شــان برای اقناع منتقدان صورت گرفت، کمکی به ایجاد اعتماد میان طرفین نکرده اســت. رئیس 
دســتگاه دیپلماســی کشــورمان در ادامه اظهار امیدواری کرد که ایالات متحده تعهداتش را مبتنی بر برجام اجرا کند تا از این مســیر مقداری از بی اعتمادی که در دهه های گذشــته شکل 

گرفته را جبران و نوع جدیدی از حســن اعتماد را ایجاد کند.

به زندانی بودن معاونان احمدی نژاد 
اعتراض داریم

مشاور رسانه ای رئیس جمهور دولت نهم و 
دهم اعلام کرد که احمدی نژاد هیچ برنامه 
انتخاباتی ندارد. علی اکبــر جوانفکر با بیان 
اینکه احمدی نژاد در هر موضوعی احساس 
تکلیف کند، تکلیف خود را انجام خواهد داد، 

خاطرنشان کرد که احمدی نژاد فعلا در جهت تبیین گفتمان امام و انقلاب 
تــلاش می کند و هدف دیگری برایش اولویت دار نیســت. وی در خصوص 
خبر جلسات دفتر ولنجک احمدی نژاد نیز گفت: آن جلسات تمام شده و اگر 
جلسه ای برگزار شود برای مناسبت های مختلف است. جوانفکر همچنین 
گفت که به زندانی بودن بقایی و رحیمی به عنوان معاونان رئیس جمهوری 
سابق اعتراض دارند. او تاکید کرد که رحیمی معاون اول رئیس جمهور بوده 

است و باید او را علنی محاکمه می کردند تا مردم بفهمند چه خبر است.

به احزاب دیگر می پیوندیم
یــک عضو حــزب منحل شــده ســازمان 
مجاهدیــن انقــلاب از امــکان پیوســتن 
اعضــای این حزب به احــزاب فعال دیگر 
خبر داد. بهزاد نبوی درباره آخرین وضعیت 
سازمان مجاهدین انقلاب اسلامی اظهار 
کرد که این تشــکل از ســوی قوه قضاییه 

منحل اعلام شده است و با وضعیت فعلی بعید است مجوز برای فعالیت به 
این حزب داده شود.  این عضو شورای مرکزی سازمان مجاهدین انقلاب 
اسلامی و وزیر صنایع اســبق ایران درباره مجمع ایثارگران اصلاح طلب 
و احتمال پیوســتن به این حزب، با بیان اینکــه مجمع ایثارگران حزبی با 
فعالیت مخصوص به خود است، گفت: وقتی امکان فعالیت در سازمان 
مجاهدین انقلاب اسلامی فراهم نباشد، ممکن است بعضی از دوستان 

ما وارد احزاب دیگر شوند.

اصلاح طلبان مجلسی معتدل  می خواهند
رئیس کمیته انتخابات شــورای هماهنگی 
کــه  کــرد  اعــلام  اصلاحــات  جبهــه 
اصلاح طلبــان جلســات رایزنــی خــود با 
اعضای شــورای نگهبان را ادامه خواهند 
داد. حجت الاســلام و المســلمین رهامی 
با بیــان اینکه این دیدارهــا می تواند در رفع 

نگرانی هــای هر دو طرف موثر باشــد و اعضای شــورای نگهبان نیز نظر 
مساعدی نســبت به این جلسات دارند، گفت اعضای شورای نگهبان این 
نگرانی را دارند که افراطی ها وارد مجلس بعدی شوند و اصلاح طلبان تلاش 
می کنند در این جلســات این نگرانی آن ها را رفع کنند، زیرا اصلاح طلبان 
هم خواهان تشکیل یک مجلس معتدل هستند. اوی خاطر نشان کرد که 
آن ها تلاش می کنند با ســایر نیروهای معتــدل که می توانند موجب ایجاد 
تعامل بهتر اصلاح طلبان با شورای نگهبان شوند، نیز جلسه داشته باشند.

انتخابات الکترونیکی در ۹ کلان شهر 
قائــم مقــام وزیــر کشــور اعلام کــرد که 
انتخابات دهمین دوره مجلس و پنجمین 
دوره خبرگان در ۹ کلان شهر و تعدادی از 
شــهرها به صورت تمام الکترونیکی برگزار 
می شــود. حســینعلی امیری با بیان اینکه 
اعتبار این کار بیــش از ۱۷۰میلیارد تومان 

بوده اســت، گفت که اگر می خواســتیم این انتخابات را در سراسر کشور 
به صورت تمام الکترونیکی برگــزار کنیم بالغ بر ۴۰۰میلیارد تومان اعتبار 
نیاز داشتیم که به علت محدودیت منابع، تامین آن در شرایط فعلی ممکن 
نبود. به گفته او شــورای نگهبان این دغدغه را داشــت که بتوانند نظارت 
صددرصدی بر تمام مراحل انتخابات داشته باشند که حتما این دغدغه در 
تغییر سیستم انتخابات از دستی به تمام الکترونیکی مدنظر قرار می گیرد.

همچنان باید »مرگ بر آمریکا« بگوییم
امام جمعــه موقت تهــران تاکیــد کرد که 
همچنــان باید »مرگ بر آمریــکا« بگوییم. 
حجت الاسلام کاظم صدیقی گفت: اینکه 
گفته شود آمریکا می تواند برای ما همه چیز 
درست کند این بدترین نوع خیانت و غارت 
فرهنگی اســت و بدتر  از آن نفوذ سیاســی 

اســت. وی تصریح کرد که این ها تصمیمی برای مردم می گیرند که به نفع 
مردم نیست و به نفع آمریکاست و امروز آمریکا رقص هایی برپا کرده و خود را 
پیروز میدان می داند. امام  جمعه موقت تهران همچنین با بیان اینکه برخی 
معتقدند توافق هسته ای موجب جلوگیری از جنگ شده است، تاکید کرد: 
مگر ۸ سال جنگ نبود و این جنگ بود که ما را ساخت و جوانان ما را پیش 

امام حسین)ع( برد و خانواده های آن ها را سرافراز کرد.

فرزند آیت الله مهدوی کنی رئیس 
دانشگاه امام صادق شد

فرزنــد مرحــوم آیت الله مهــدوی کنی با 
تصویــب هیئــت امنــای دانشــگاه امام 
صادق)ع( به عنوان رئیس این دانشــگاه 
انتخاب شــد. حجت الاسلام والمسلمین 
سعید مهدوی کنی بعد از فوت پدرش که 

ریاست سابق دانشــگاه امام صادق)ع( بود، سرپرستی این دانشگاه را 
عهده دار شد. 

آیت الله صادق آملی لاریجانی رئیس قوه قضاییه که رئیس هیئت امنای 
دانشگاه امام صادق)ع( است، حکم حجت الاسلام والمسلمین سعید 
مهدوی کنی را امروز یکشنبه در حاشــیه آیین بازگشایی سال تحصیلی 

جدید دانشگاه ها به وی اهدا کرد.

آفتاب نیوز گفته است: »صداوسیما به میل دلواپسان، یکه تازی مخالفان توافق هسته ای در رسانه ملی«
صداوسیما ثابت کرد که اگر باید بین دولت و دلواپسان یکی را انتخاب کند و تریبون را به یک طیف و گروه بسپارد، آن گروه کسانی نیستند 

جز دلواپسان و مخالفان سرسخت –و نه حتی معتدل- دولت و توافق هسته ای.

 عصر قانون گفته است: »انتخابات نزدیک است؛ علی لاریجانی در چه فکری است؟«
دیپلمات سیاستمدار شاید نتواند مرد اول اصولگرایی باشد، اما می خواهد در میدان اصولگرایی نقش میانداری را ایفا کند تا شاید حالا که 

بحث تغییر اتفاق فکر و هدایت در میان این جریان فکری مطرح است، موثرتر از پیش حضور داشته باشد. 

 راه دانا گفته است: »انتظار عجیب رسانه های زنجیره ای برای تابوشکنی رئیس جمهور در نیویورک«
پرسش کلیدی این است که رئیس محترم جمهور در اتخاذ رویکرد مواجهه با قدرت های غربی از چه موضعی در مجمع عمومی سازمان 

ملل وارد خواهد شد؟ آیا دیپلماسی لبخند و ذوق زدگی مفرط از دیدار با چند کشور محدد غربی به ویژه دولت آمریکا مقوّم اقتدار نظام 
اسلامی است یا تقویت کننده منافع دولت های غربی؟

 خبر آنلاین گفته اســت: »مداحان متولی ارائه لیست انتخاباتی کدامند؟«
با نزدیک شــدن به انتخابات مجلس دهم، بازیگران تازه ای وارد فضای سیاسی می شــوند. این بار صحبت از بازیگری مداحان در 

فضای انتخاباتی اســت. مداحانی که اگرچه حزبی ندارند اما حالا صاحب تشکل هایی هســتند که عملکرد آن ها را بیش از پیش 
منسجم کرده است.

عکس روزسایت نگار

مراسم بزرگداشت 
مرحوم آیت الله 
خزعلی صبح یکشنبه 
بیست و نهم شهریور ماه 
در مدرسه عالی شهید 
آیت الله مطهری با 
حضور شخصیت های 
سیاسی و لشکری برگزار 
شد.

خبرنامه

 صرف اصلاح طلبی 
به منزله رد صلاحیت افراد 

نمی تواند باشد
آنچــه از ابتــدای ســال 
۹۴ تقریبــا بــر همه ثابت 
شــده این اســت کــه ما 
در ایــن ســال با مــوارد 
غافلگیر کننــده زیــادی 
مواجــه خواهیم بــود. بر 
همین اســاس هــم بود 
که رهبری امســال را ســال همدلی نــام نهادند، 
این پیــام رهبری از همــان ابتدای ســال حکایت 
 از چالش هــای سیاســی جدی در ســطح کشــور 

داشت.
اما این نباید به معنــی رویارویی گروه ها و احزاب  
مختلــف و تقابل بین جریان ها باشــد، امســال 
ســال انتخابــات اســت خواســته یا ناخواســته 
مختلفــی  سیاســی  چالش هــای  و  اتفاقــات 
مطــرح خواهــد شــد. حتــی عملکرد بســیاری 
از نماینــدگان مجلــس شــورای اســلامی نیــز 
در ایــن بیــن تاثیرگــذار اســت و ممکــن اســت 
در طــول مســیر برخــی حمایت هــا و برخــی 
 جانبداری ها از ســوی افراد و گروه های مختلف 

انجام شود.
بــا نــگاه بــه کارنامــه شــورای نگهبــان می توان 
بــه ایــن نکته دســت یافت کــه شــورای نگهبان 
عملکــرد نســبتا خوبــی در خصــوص تاییــد و رد 
صلاحیت هــا از خــود داشــته اســت، و می توان 
کــرده بــاره عمــل  ایــن  در   گفــت منصفانــه 

 است. 
ورود به ایــن بحث یعنــی غیرمســتقیم بخواهیم 
بــه نحــوی عملکــرد شــورای نگهبــان را در 
دوره های قبل زیر ســوال ببریم و به نظر می رســد 
در شــرایط موجــود حتــی طــرح ایــن موضــوع 
محلــی از اعــراب نــدارد و تنها صلابــت و اعتبار 
 شــورای نگهبــان را ممکــن اســت مخــدوش

 کند.
موضوع مذاکره با شــورای نگهبــان در خصوص 
رد یــا تاییــد صلاحیــت افــراد و کاندیداهــای 
احتمالــی انتخابات مجلــس به نظر کار درســتی 
نیســت. اساســا شــورای نگهبــان حــق نــدارد 
مماشــات کنــد و نمــی تــوان گفــت کــه اکنون 
 مماشــات بکنــد یــا نکنــد و یــا کمتر مماشــات 

داشته باشد.
اصل قضیه روشــن اســت و بالاخره کســی که در 
قالــب نمی گنجــد از طریــق شــورای نگهبان رد 
صلاحیــت خواهد شــد. اینکه گفته شــود شــرط 
 مسامحه در اصل پذیرش در نظر گرفته شود، مقبول 

نخواهد بود.
موجــود  بحث هــای  کــه  می رســد  نظــر  بــه 
ورای بحث هــای اصلاح طلبــی صــرف باشــد 
و احتمــالا در بررســی صلاحیت هــا موضــوع 
حضــور افــرداد در واقایــع ســال ۸۸ بیــش از 
 هــر چیــز دیگــری مــورد بررســی قــرار خواهد 

گرفت. 
اینکه ما تصــور کنیم شــورای نگهبان نســبت 
به گرایشــی کــه در جامعــه از مقبولیــت بالایی 
برخوردار اســت بد عمــل خواهد کــرد، به نظر 
درســت نیســت، ولی ممکن اســت روی افراد 
درمــورد بحث هــای ســال ۸۸ نظراتــی داده 
شــود و به نظــر می رســد صــرف اصلاح طلبی 
نمی توانــد  افــراد  صلاحیــت  رد  منزلــه   بــه 

باشد.

یادداشت

جواد هروی
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رصدخانه

شمشیرآختهبازهرنومحافظهکاریعلیه»نایاک«
پشت پرده افشاگری های سازمان یافته علیه شورای ملی ایرانیان آمریکا

این روزها در رســانه های فارسی زبان خارج نشین یک خط خبری داغ داغ 
شده است. حمله به شورای ملی ایرانیان آمریکا که به صورت مختصر آن را 
»نایاک« می نامند. رسانه های فارسی زبان خارج نشین که با همه اختلافاتی 
که با هم دارند، این روزها در یک مســئله با هم متحد و متفق شده اند و آن 
هم در مخالفت با این سازمان لابی گر است. سازمانی که آنان ادعا می کنند 
برای جمهوری اسلامی ایران لابی می کند و بر تصمیمات اعضای کنگره 

و دولت آمریکا درمورد ایران تاثیر می گذارد. 
در سال های اخیر یا به طور دقیق تر بگوییم از سال ۲۰۰۲ به بعد نام گروهی 
 National Iranian( )موسوم به »شــوراي ملي ایرانیان آمریکا« )نایاک
American Council- NIAC( در محافل سیاسی و مطبوعاتی ایران 
و آمریکا مطرح شده است. نایاک سازمانی غیرانتفاعی برای پیشبرد منافع 
جامعه ایرانیان آمریکاست. آن گونه که در وب سایت این گروه لابی گر ادعا 
شــده است، از بدو تاسیس در سال ۲۰۰۲ تا کنون، نایاک  به طور مستمر و 
موثر صدایی پرنفوذ به جامعه ایرانیان آمریکا در صحن کنگره داده اســت. 
نایاک و اعضای آن در هر دو سواحل و منطقه مرکزی آمریکا حضور دارند.

در روزهای اخیر هم زمان با انتشار مقاله ای در سایت »دیلی بیست« آمریکا 
که به افشاگری علیه نایاک )شــورای ملی ایرانیان آمریکا( پرداخته است؛ 
برخی از ســایت های فارســی زبان خارج نشین به اســتقبال این گزارش 
افشاگرانه رفته اند و در گزارش هایی هماهنگ با هم، گزارش هایی را علیه 

نایاک روی خروجی خود گذاشته اند.
»دیلی بیست« در این مقاله با عنوان »خانواده ای در سایه، پشت پرده لابی 
ایران در آمریکا«، می کوشــد خانوده ای را که در آمریــکا برای ایران لابی 
می کند تا بر مقامات آمریکایی برای داشتن رابطه ای بهتر با ایران فشار وارد 

کند، معرفی کند و اطلاعاتی از آنان را در اختیار مخاطب خود قرار دهد.
نویسنده با توصیف خانواده نمازی به افرادی که تمایلی به حضور در صحنه 
رســانه ها ندارند، آن ها را نمادی از قدرت سیاسی در تهران توصیف کرده و 
می گوید: »کسانی که به نمازی ها نزدیک اند می گویند که آن ها کارگزاران 

مالی زیرک و کارآمدی هســتند که بیشتر ترجیح می دهند به جای مردانی 
ایدئولوژیک، خود را بازرگانانی مشتاق به تجارت به دنیای غرب و بهره مند 

از آزادی های رایج آن جلوه دهند.
اشــاره نویســنده این مقاله به خانواده نمازی مشخصا انگشــت اتهام را به 
سوی »سیامک نمازی« پسر ارشد محمدباقر نمازی به عنوان مغز متفکر 
و فعال ترین عضو این خانواده نشــانه رفته است. کسی که خانواده نمازی را 
در دوران ریاست جمهوری آیت الله علی اکبر هاشمی رفسنجانی در ایران، 
میزبان بزرگ ترین شــرکت های نفتی جهان کــرد. در این مقاله همچنین 
مدعی شده است که شرکت های وابسته به این خانواده از جمله آتیه بهار در 
بزرگ ترین قراردادهای نفتی سه دهه گذشته به انحای مختلف نقش ایفا 
کرده است.  این افشــاگری وقتی به نقطه حساس خود می رسد که هویت 
پدر خانواده نمازی فاش می گردد. محمدباقر نمازی دولتمرد پیشین ایران 

که قبل از انقلاب استاندار خوزســتان و معاون عمرانی وزارت کشور ایران 
بوده است. وی در سال ۱۹۸۳ به آمریکا مهاجرت کرد و تنها چند سال بعد 
در دوران ریاست جمهوری اکبرهاشمی رفسنجانی به ایران بازگشته و زمینه 
تشکیل گروه اقتصادی آتیه بهار، آتیه گروپ، سازمان غیر دولتی همیاران 
و... را به سکانداری یکی از دو پسر خود »سیامک نمازی« طرح ریزی کرد.

مقاله یاد شده که با اسم مستعار »الکس شیرازی« در »دیلی بیست« منتشر 
شده است، از نگاه کارشناسان رسانه به قلم فردی بسیار نزدیک به سیستم 
کاری آتیه بهار، نایاک و خانواده نمازی به رشته تحریر درآمده است. کسی 
که از مناسبات پشــت پرده بین خانواده نمازی و کارکنان آتیه بهار که حالا 
پســت های کلیدی برای اعمال فشــار به دولتمردان آمریکایی را به عهده 
گاهی کافی دارد. دیلی بیســت در توضیحی کوتاه درباره نویسنده  دارند، آ
مقاله، واهمه از شناســایی و آسیب به نویســنده و یا خانواده او در ایران را از 

دلایل مخفی نگه داشتن نام وی عنوان کرده است.
همین نویســنده پیش از این در مقاله ای دیگر که در »دیلی بیست« منتشر 
شده بود، برخی حامیان مالی هیلاری کلینتون را به ارتباط تجاری پنهانی 
با جمهوری اســلامی و نقض تحریم هــا برای فروش تجهیــزات صنایع 
هواپیمایی به ایران متهم کرده بــود، رابطه ای که حالا پس از اعلام توافق 

هسته  ای دیگر سری قلمداد نمی شود.
آنان همچنین مدعی شده اند که در سال ۲۰۰۹، سناتور مارک کرک نایاک 
را »همدل با جمهوری اسلامی« خوانده و گفته که »آن ها به کنگره آمدند تا 
بودجه های مربوط به برنامه های ]ایجاد و توسعه[ دموکراسی در ایران قطع 
شود.« نایاک به دنبال پایان دادن به »بودجه های ایجاد دموکراسی« دولت 
بوش درمورد ایران بود، چرا که این بودجه ها را ابزاری برای کمک به براندازی 
جمهوری اسلامی می دید. نایاک در پاسخ به حرف های سناتور کرک، این 
بودجه ها را ساخته و پرداخته ی دولت بوش و سیاست شکست خورده  این 
دولــت در خاورمیانه خواند که می خواســت با تامین ]بودجه[ موسســات 

غیردولتی ایرانی نهایتا دولت ایران را براندازد.
به نظر می رسد بدون تایید یا رد فعالیت های نایاک، می توان گفت رسانه های 
ضد انقلاب، جبهه واحدی را برای مقابله با این گروه لابی گر تشکیل داده اند 
و درصدد هســتند تا به طرق مختلف در برابر فعالیت هایی که این گروه در 
راســتای کمک احتمالی به ایرانیان می کند، صف آرایی کنند. آنان در این 
فرایند هجمه و حمله به صورت ویژه و خاص خانواده نمازی و شخص ترتیا 
پارسی را هدف قرار داده اند و اصطلاحا علیه آنان دست به افشاگری زده اند. 
اطلاعات روشنی در دست نیست که فعالیت نایاک درمورد برجام را بررسی 
کند. همچنین نمی توان گفت این گروه چه اندازه اخیرا به نفع تصویب برجام 
در کنگره آمریکا فعالیت کرده یا توانسته تلاش های گروه های صهیونیستی 
همچون آیپک را خنثی کرده است. اما هر چه هست، حمله سازمان یافته 
رســانه های ضد انقلاب به نایاک، بی ارتباط با تصویب برجام و آغاز اجرایی 

شدن آن در آمریکا نیست.

استقبالآلمانازآشتینظامیآمریکاوروسیه
فرانک والتر اشــتاینمایر وزیر امور خارجه آلمان در مصاحبه ای که روز یکشــنبه منتشر شــد آمادگی روسیه و آمریکا را به منظور همکاری در یافتن راه حلی برای بحران ســوریه تایید و از آن استقبال کرد. به گزارش خبرگزاری اسپوتنیک از 
مســکو، اشتاینمایر در مصاحبه با روزنامه آلمانی بیلد آم زونتاگ افزود: »من از این واقعیت که واشنگتن و مســکو قصد دارند درباره اوضاع در سوریه مذاکره و گفت وگوهایی را درباره مسائل نظامی برگزار کنند استقبال می کنم«.  واشتون 
کارتر و سرگئی شویگو وزیران دفاع آمریکا و روسیه روز جمعه در گفت وگوی تلفنی با یکدیگر توافق کردند تماس های نظامی روسیه و آمریکا از سر گرفته شود و گفت وگوهای دو طرف با هدف حل مسالمت آمیز بحران سوریه ادامه یابد. این 
نخســتین گفت وگو بین وزیران دفاع آمریکا و روسیه طی بیش از یک سال گذشته به شمار می رود. وزارت دفاع آمریکا )پنتاگون( اعلام کرد کارتر و شویگو توافق کردند گفت وگوهای بیشتری را درباره ساز و کارهای لازم برای جلوگیری از 
درگیر شــدن نیروهای هوایی آمریکا و روسیه در جنگ علیه گروه دولت اســلامی ) گروه تکفیری صهیونیستی داعش ( در سوریه انجام دهند.آخرین بار که وزرای دفاع آمریکا و روسیه گفت وگو کرده بودند ماه اوت سال ۲۰۱۴ بود و در آن 
زمان چاک هیگل وزیر دفاع وقت آمریکا با شویگو گفت وگو کرد. به نظر می رسد در صحنه عملیاتی در سوریه اتفاقاتی در حال رخ دادن است؛ به گونه ای که حتی در انگلستان هم تقاضایی برای مشارکت این کشور برای حضور در عملیاتی 

هوایی که ائتلاف تحت رهبری آمریکا علیه داعش در سوریه انجام می دهد، صورت گرفته است.

معترضان »بورکینافاسو« در جریان آشوب های این کشور لاستیک به آتش کشیدند 
و دست به تخریب اموال عمومی زدند.

آلودگی بر اثر آتش سوزی مزارع و جنگل ها 
در »سوماترا« اندونزی.

نیروهای امنیتی ترکیه روز شنبه در حدود هزار مهاجر سوری را که در بزرگراهی در حوالی شهر ادیرنه نزدیک مرز یونان تجمع 
کرده بودند، متفرق کردند.

تخلیه مناطق مســکونی در ســیل استان 
»یون نان« چین.

آمانو درمورد ابهامات حل نشده با 
ایران گفت وگو کرد

خبرگزاری فرانسه در گزارشی از تهران نوشت آژانس بین المللی 
انرژی اتمی روز یکشنبه با مقامات بلندپایه ایران در تهران دیدار 
و درباره »ابهامات« حل نشــده درمورد » ابعاد نظامی احتمالی« 
برنامه هسته ای ایران در گذشته گفت وگو کرد. ایران اعلام کرده 
ادعاهای مطرح شــده ازجمله اینکه این کشور در پایگاه نظامی 
پارچین آزمایش های انفجاری انجام داده بی پایه و اساس است و 
نشئت گرفته از اطلاعاتی ساختگی است که دشمنان این کشور 
منتشر کرده اند. رسانه های ایران اعلام کردند آمانو با محمدجواد 
ظریف وزیر امور خارجه، حســن روحانی رئیــس جمهور و علی 
اکبر صالحی رئیس سازمان انرژی اتمی این کشور مذاکره کرد.

فلسطینیان خواستار برکناری 
محمود عباس

فلسطینیان که از اقدام نیروهای امنیتی وابسته به محمود عباس 
رئیس تشکیلات خودگردان فلسطینی در سرکوب راهپیمایی های 
حمایت از مســجد الاقصی به خشــم آمده اند در شهر بیت لحم 
تظاهرات کردند و کناره گیری محمود عباس را خواستار شدند. به 
گزارش شبکه تلویزیونی الجزیره، ده ها فلسطینی هوادار جبهه خلق 
برای آزادی فلسطین از ورودی اردوگاه آوارگان فلسطینی دهیشه 
در بیت لحم به سوی مقر ریاست تشکیلات خودگردان در این شهر 
تظاهرات کردند. تظاهرکنندگان به اقدام سازمان های امنیتی در 
سرکوب یکی از جوانان فلسطینی و کتک کاری این جوان با باتوم به 

علت مشارکت در تظاهرات، معترض بودند.

 سفرکری به آلمان 
با موضوع سوریه

به گزارش شبکه تلویزیونی سی سی تی وی، در سفر کری به آلمان قرار 
است به جز موضوع سوریه، درباره بحران مهاجران در اروپا نیز بحث و 
تبادل نظر شود. جان کری در ســفری که به انگلیس داشت خواستار 
تلاش های جدید دیپلماتیک برای حل و فصل درگیری های ســوریه 
شد. خبرنگار این شبکه در برلین در گزارشی گفت: »این سفر در زمانی 
انجام می شود که به نظر می رسد روسیه قصد دارد حضور نظامی اش را 
در  سوریه بیشتر کند. آمریکا می گوید این اقدام می تواند اوضاع سوریه 
را پیچیده تر کند. در شرایطی که روســیه نفوذ خوبی بر بشار اسد دارد و 
از طرفی خودش هم تا حدودی به دلیل مســائل اوکراین منزوی شده 
آلمان به گونه ای مسئول هدایت مسیر ارتباط دیپلماتیک با روسیه است. 

آتش بس در الزبدانی، کفریا و 
الفوعه با میانجی گری ایران

گاه می گویند  به گزارش شــبکه تلویزیونی روســیا الیوم منابــع آ
طرف های ایرانی و طرف های موسوم به احرار الشام در ترکیه تماس 
کامل و مثبتی با یکدیگر دارند و سعی دارند به پایداری اوضاع کمک 
کنند. دمشق و تهران در خصوص این موضوع آشکارا با یکدیگر در 
تماس هستند و ولید المعلم نیز در این خصوص سخن گفته است. 
اوضاع حاکی از آن اســت که مذاکرات پیشرفت داشته، اما هنوز 
نتیجه علنی نداشته است. با این حال، می توان گفت آتش بس از 
صبح امروز آغاز شده است تا کمک های انسان دوستانه و پزشکی 
به این مناطق ارسال شود و احتمال دارد که این آتش بس گسترش 

یابد و برخی مناطق شمال سوریه و غرب دمشق را نیز در بر گیرد.

بینالملل
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دلاررسمی۳۶۰۰تومانیبرایسال۹۵
حرکت دولت برای افزایش نرخ دلار در راستای جبران کسر بودجه

طی چند ماه گذشته و از ابتدای سال ۹۴ دولت به تدریج شروع 
به افزایش نرخ رسمی ارز کرده و در راستای تک نرخی کردن 
ارز در اقتصاد ایران شــروع به نزدیک کردن نرخ رسمی دلار 
و سایر ارزها با نرخ بازار آزاد کرده است. این در حالی است که 
توقعات روانی بازار حداقل برای بعد از توافق هسته ای کاهش 
تدریجی نرخ ارز در اقتصاد و ثبات آن در محدوده زیر سه هزار 
تومان بوده اســت. اما روند افزایش نرخ رســمی ارز در مرکز 
مبادلات ارزی از یک سو و پیشنهاد های دولت برای نرخ دلار 
در بودجه دو سال گذشته و مخصوصا بودجه سال ۹۵ نشان 
از آن دارد که نه تنها نرخ دلار برای همیشــه با ارقام زیر ســه 
هزار تومان خداحافظی کرده است بلکه بر اساس پیشنهاد 
کارشناسان باید به دنبال قله دلار برای سال بعد در محدوده 

۳۶۰۰ تومان گشت.
در حالی که در بودجه ســال ۹۴ نرخ رســمی برای تبدیل ارز 
دلار بــه ریال برابر بــا ۲۸۵۰ تومان تعریف شــده بود، اخیرا 
خبری منتشر شده است که نرخ رسمی دلار در بودجه سال 
۹۵ معادل ۳۱۰ تومان تعیین شده است که عملا یک جهش 
۲۵۰ تومانی را به شکل رسمی نشان می دهد. بر این اساس 
گاه خبر از دلار ســه هزار تومانی برای بودجه  که یک منبع آ
سال ۹۵ داده است و گفته: اینکه گفته می شود نرخ ارز برای 
افزایش درآمدها بالا رفته است، استدلال درستی نیست و ارز 

براساس تکلیف بودجه عرضه می شود.

کسر بودجه دولت و تاوان نفتی ارز
گاه اشــاره کرده است نرخ ارز در بودجه به  هرچند این منبع آ

دلیل موضوع کســری بودجه بالا نرفته اســت اما به خوبی 
می تــوان تبعات کســر بودجــه دولــت و همچنین کاهش 
قیمت نفت را در بودجه ســال جاری و آینده در این امر دید و 
جســت وجو کرد. در حالی که قیمت پیشنهادی دولت برای 
نفت در ســال ۹۴ در حدود ۹۰ دلار بوده است، اکنون بهای 
نفت در بازارهای جهانی در محدوده ۵۰ دلار در نوسان است 
و پیش بینی ها حاکی از آن است که نهایتا و در خوشبینانه ترین 
حالت این قیمت به حدود ۷۰ دلار می رسد. این در حالی است 
که هم اکنون استراتژی ایران برای فروش نفت در ماه آتی و 
در راستای حفظ بازارها ارائه نفت با قیمت تخفیفی است که 
می تواند تا پایان سال پیش بینی های دولت از درآمد های نفتی 
را باز هم کاهش دهد. در نتیجه موضوع کسر بودجه کاملا 

مشخص است.
همچنین در جریان تدوین بودجه سال ۱۳۹۵ و بعد از اعلام 
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی درباره تعیین سناریوی 
سه گانه برای قیمت هر بشکه نفت، یک مقام مسئول اعلام 
کرده که با تعیین نرخ ۳۱۰۰ تومانی به عنوان مبنای تبدیل 
دلار به ریال در سال آینده درآمدی حدود ۶۸هزار میلیارد تومان 
از محل نفت در اختیار دولت قرار خواهد گرفت. به گفته وی 
وزارت نفت عنوان کرده که برای ســال آینده ۲۲میلیارد دلار 
از محل فروش نفت در اختیار دولت قرار خواهد داد که فقط 
سهم دولت خواهد بود. آنطور که پیش تر نوبخت اعلام کرده 
است ســه گزینه ۴۲ و ۴۵ و ۵۰ دلار برای قیمت پایه نفت در 
بودجه ۱۳۹۵ پیش بینی شــده اســت. بر این اساس حدود 
۳۰درصد از بودجه ۲۱۳هزار میلیاردی دولت در سال آینده 

به نفت بستگی دارد.
در نتیجه دولت برای تحقق درآمد های نفتی پیش بینی شده 
خود برای ســال جاری و آینده چاره ای جز افزایش اسمی و 
رسمی نرخ ارز در بودجه ندارد و این موضوع می تواند یکی از 
دلایل اصلی عدم تمایل دولت به کاهش نرخ ارز در بازار رسمی 
و غیر رسمی باشد. هم اکنون نرخ ارز رسمی در مرکز مبادلات 

ارزی برای دلار در حدود ۲۹۹۵ تومان است.

نرخ رسمی ارز در سال آینده به 3۶۰۰ تومان 
می رسد

این در حالی اســت که کارشناســان بازار ارز حتی به ارقامی 
فراتر از نرخ ۳۱۰۰ تومانی برای دلار بودجه نیز فکر می کنند و 
رقم واقعی و رسمی دلار در سال آینده را بالاتر از ۲۵۰۰ تومان 
عنوان کرده اند. امیرمحمد خدیوی کارشناس بازار آتی با بیان 
این که در تعییــن نرخ دلار فاصله تورم ایــران و آمریکا قابل 
اهمیت اســت، گفت: در تعیین نرخ دلار کشش جامعه نیز 
قابل اهمیت است. متاسفانه جامعه هوش اقتصادی قوی 
ندارد و در زمانی که نرخ دلار از ۳۰۰۰ تومان به ۳۴۰۰ تومان 
افزایش یافت، رشد ۱۲ درصدی رخ داده اما برای جامعه تنها 
افزایش ۴۰۰  تومانی مد نظر است و این در حالی است که اگر 
نرخ دلار از ۱۰۰۰ تومان به ۱۴۰۰ تومان افزایش ۴۰ درصدی 
را اعمــال کند، فاجعه رخ داده اما بــرای جامعه ۴۰۰ تومان 

گرانی رقم خورده است.
او تاکید کرد: تعیین نرخ اقتصادی دلار در جامعه گسست را 
به همراه خواهد داشت، از نظر جمیع جهات تعیین نرخ دلار 

در بودجه ۳۱۰۰ تا ۳۲۰۰ تومان نرخ منطقی است، اما به طور 
واقع اگر بخواهیم منظر اقتصادی در نظر گرفته شود باید دلار 
در محدوده ۳۴۰۰ تومان قرار گیرد زیرا در سال گذشته نرخ 
تعادلی دلار در محدوده ۳۲۰۰ تومــان بود و عرضه و تقاضا 
در این نرخ متناسب عمل کرده اســت. این کارشناس بازار 
آتی یادآور شد: در موضوع تک نرخی دو مسیر برای افزایش 
قیمت وجود دارد، در روش اول قیمت مرجع به یکباره به سمت 
قیمت بازار شوت می شود، در روش دیگر آهسته آهسته نرخ 
مرجع افزایش پیدا می کند و نرخ بــازار آزاد نیز فاصله خود را 

کاهش می دهد.
او با بیان اینکه تقاضای بدون فکر دلار در آینده کاهش پیدا 
خواهد کرد و تقاضای دلار به سمت کالاهای مصرفی خواهد 
رفت، خاطرنشان کرد: پیش بینی می شــود نرخ دلار سال 
آینده در محدوده ۳۵۰۰ تومان معامله شــود و احتمال داده 
می شــود دولت یازدهم دلار را با نرخ ۳۶۰۰ تا ۳۷۰۰ تومان 
تحویل دهد که این نرخ از افزایش رفته رفته دلار مرجع و ثبات 
نســبی نرخ دلار بازار به دســت خواهد آمد. خدیوی در پایان 
گفت: در سال آینده شاهد افزایش نرخ مرجع خواهیم بود و 
نرخ بازار آزاد فاصله خود را نیز کاهش می دهد، در پایان کار 
دولت یازدهم نرخ دلار مرجع به ارزش ۳۶۰۰ تومان بســیار 

نزدیک خواهد شد.
با این تفاسیر شاید برای همیشه باید با دلار زیر سه هزار تومان 
خداحافظی کرد و موضوع کسر بودجه دولت و کاهش رقم 
فروش هر بشکه نفت منجر به آن شده است که دلار در بودجه 

تاوان این کسر درآمد و کاهش درآمد های نفتی را پس دهد.

ادامهکاهشرشداقتصادجهاندرسال۲۰۱۶
ســازمان  گــزارش  اســاس  بــر 
همکاری های اقتصادی و توسعه ای 
اقتصاد جهانی ظاهرا از کند شدن رشد 
که در بقیه ماه های سال جاری و سال 
۲۰۱۶ نیز ادامه خواهد داشــت، رنج 
می برد. در این گزارش با اشاره به این 
نگرانی که یک دوره رکود ممکن است 

چشم انداز رشد اقتصاد جهانی را تضعیف کند، اعلام کرد 
که اقتصاد چین در حال ضعیف شــدن است و آشفتگی 
اخیر در بازارهای مالی، شکنندگی بسیاری از اقتصادهای 
نوظهور را به نمایش گذاشته است. اما پیشرفت مداوم در 
برخی از بزرگ ترین اقتصادهای توســعه یافته از جمله  با 
این حال، سازمان همکاری های اقتصادی و توسعه ای، 
چشم انداز اقتصاد جهانی در چند سال آینده را معماگونه 
و مبهم توصیف کرده، زیرا چشم انداز رشد در ژاپن و روند 

رشد غیر یکدست در بین اقتصادهای 
حوزه یورو تصویری مبهم و گیج کننده 
را ترسیم می کند. در ادامه این گزارش 
آمده است: »روند ترمیم اقتصاد آمریکا 
با قوت ادامه دارد، اما ابهاماتی درمورد 
تحــولات دیگر اقتصادهــای بزرگ 
جهان دیده می شــود. رشــد در حوزه 
یورو در حال افزایش اســت، اما این افزایش به اندازه ای 
که انتظار می رفت سریع نیست. آمارهای پرفراز و نشیب از 
اقتصاد ژاپن تردیدهایی درمورد میزان قدرت ترمیم اقتصاد 
این کشور مطرح کرده است. ارزیابی روند رشد اقتصاد چین 
دشوار است و سیگنال های ضد و نقیضی از شاخص های 
مختلف مشاهده می شود. این موجب می شود چشم انداز 
اقتصادی زیر سایه ابهامات و عدم شفافیت های مهمی 

قرار بگیرد«.

وزیرراه:تسهیلاتمسکنبایدافزایشیابد
وزیــر راه و شهرســازی تاکید کرد که 
سهم تسهیلات در خرید مسکن باید 
افزایش یابد، همچنین مشــاور وزیر 
در امــور مالی گفــت: موضوعی که 
به عنوان بورس مسکن عنوان شده 
است، اشتباه است زیرا مسکن کالای 
استانداردی نیست که بتوان برای آن 

بورس تشکیل داد. آخوندی با تاکید بر اینکه ارتقای سطح 
زندگی شهری مدنظر ماست، بیان کرد: وقتی ۱۵۰هزار 
واحد مسکونی در نبود تقاضا در محلی نامناسب احداث 
می شود، هنر مشعشعی نیســت. وزیر راه و شهرسازی 
درباره پرداخت تسهیلات مسکن بیان کرد: فعلا مصوبه 
شــورای پول و اعتبار را برای کســانی که می خواهند در 
صندوق پس انداز مسکن ســرمایه گذاری و تسهیلات 
۸۰میلیون تومانی دریافت کنند، گرفته ایم . آخوندی با 

بیان اینکه لازم است سهم تسهیلات 
از قیمت مسکن افزایش یابد افزود: 
بقیه تســهیلات همان تســهیلات 
۶۰ میلیون تومانی است. وی افزود: 
بانک های ایران امکانات محدودی 
برای تسهیلات دهی در حوزه مسکن 
دارند و از سوی دیگر قدرت بازپرداخت 
اقساط تسهیلات با رونق عمومی در ارتباط است که باید 
این مــوارد را هم در نظر گرفت. آخوندی بیان کرد: قطعا 
به تدریج روی ریل پس انداز و ارائه تســهیلات در بخش 
مســکن قرار می گیریم و در بلند مدت به توســعه در این 
بخش خواهیم رسید. در ادامه این مراسم مشاور وزیر راه 
و شهرسازی در امور مالی و اقتصادی بیان کرد: بورس 
مسکن به طور اشــتباه بیان شده است. مسکن کالای 
استانداردی نیست که بتوان برای آن بورس تشکیل داد. 

معامله نفتی برای نجات 
دریاچه ارومیه

معضل خشــکی دریاچــه ارومیه به تدریــج تبدیل 
بــه یک معضل فرا ملی شــده اســت و در این میان 
کشــورهای هم جــوار ایــران نقش بســیار پررنگی 
در حــل این معضل بــر عهده دارنــد. طبق آخرین 
گزارشــات انتقال آب از دریاچه وان در ترکیه که از 
ســوی ترک ها برای نجات دریاچه ارومیه پیشنهاد 
شده اســت، همراه با وسوســه های پایاپای نفت با 

ایران بوده است.
رئیس انجمــن دریاچه ارومیه امروز با اعلام این خبر 
گفت: هرچند ترکیه و گرجستان پیشنهاد انتقال آب 
و نجات دریاچه ارومیه را پیشنهاد داده اند، اما در پس 
انتقال آب از دریــای وان، انتقال نفت و انتقال آب از 

گرجستان نیز خرید گاز نهفته است.
امید شــایان فر افــزود: فاصلــه دریاچــه ارومیه تا 
دریاچــه وان ۱۴۷ کیلومتــر اســت و عمیق تریــن 
نقطه دریاچه وان ۱۶ متر اســت که قرار است طی 
یک طرح ۱۰ ســاله با هزینه شــش میلیارد دلاری 

انجام شود.
وی خاطرنشان کرد: با همکاری دانشگاه تبریز و کالج 
آمریکا، بررســی چگونگی جلوگیری از خشک شدن 
دریاچه ارومیه مورد ارزیابی اساتید کالج آمریکایی قرار 
گرفت و پیشنهادهای ارائه شده اساتید آمریکایی نیز 

فاصله زیادی با دستاوردهای داخلی نداشت.
شــایان فر ادامــه داد: کارشناســان آمریکایــی نیز 
معتقد بودند که کاهش تلفــات آب، اصلاح الگوی 
کشت، توقف کشت افقی کشاورزی و ارزش گذاری 
قطره هــای آب مهم تریــن پارامترهایــی اســت که 
می تواند از خشــک شــدن دریاچه ارومیه جلوگیری 

کند.
وی تصریح کرد: همچنین کارشناســانی از ســوی 
ســازمان ملل برای بررســی وضعیت دریاچه ارومیه 
به ایران آمدنــد و مقاله هایــی نیز دربــاره اثرگذاری 
خشک شــدن دریاچه ارومیه بر اقلیم منطقه منتشر 

شده است.
رئیس انجمن دریاچه ارومیه یادآور شــد: بر اساس 
گزارش های سازمان هواشناسی، در مردادماه حوضه 
آبریز دریاچه ارومیه در میان شش حوضه آبریز کشور 

با رشد منفی همراه بوده است.
شایان فر تأکید کرد: سه حوضه آبریز دریاچه ها رشد 
منفی داشــته اند که در این میان حوضه آبریز ارومیه 
با ۱۹ درصد افزایش نسبت به مردادماه سال گذشته 
جزو خشک ترین حوضه های آبریز کشور بوده است.
وی اظهار داشت: بر اساس گزارش های منتشرشده 
این ســازمان، همچنین تغییرات آب و هوایی استان 
آذربایجــان شــرقی و غربــی در مردادمــاه افزایش 
دو تا ســه درجه ای را نشــان می دهد؛ ایــن در حالی 
اســت که آب و هوای فارس، یزد و ســمنان بین نیم 
تا ۱/۵درصد نســبت به مدت مشابه ســال گذشته 

خنک تر بوده است.
شــایان فر همچنین گفت: بررســی چنین شرایطی 
در حالی است که کارشناســان آب معتقدند به ازای 
افزایش هر یــک درجه دما، ۱۷میلیــارد مترمکعب 
تبخیر آب بیشتر خواهد شد؛ لذا به نظر می رسد حوضه 
آبریز دریاچه ارومیه بین یک تا ۱/۵میلیارد مترمکعب 

آب از دست داده است.
وی اظهــار امیــدواری کــرد کــه بــا بارش هــای 
صورت گرفته در شــهریورماه وضعیت حوضه آبریز 
دریاچه ارومیه متناسب با افزایش بارندگی در شرایط 

بهتری قرار گیرد.
گفتنی اســت، پیش از این رئیس دریاچــه ارومیه از 
انعقاد قرارداد با کشور ترکیه برای انتقال آب از دریاچه 

وان خبر داده بود.

رصدخانه

رانت پتروشیمی ها عامل افزایش شاخص بورس
در حالــی که روند کاهشــی 
شاخص بورس طی ماه های 
گذشــته مداوم بوده است، 
پیش بینی ها نشان می دهد 
گزارش ۶ ماهه شرکت های 
بورسی مانند گزارش ۳ ماهه 
ایــن شــرکت ها نامطلوب 

باشد. غلامحســین دوانی، حسابرس معتمد 
بورس درباره کاهش شاخص بورس می گوید: 
شاخص مثبت بورس در دوران احمدی نژاد که 
اقتصاد رشد منفی ۵/۸درصد داشت، واقعیت 
اقتصاد ایــران را نشــان نمی داد و بخشــی از 
نوسانات فعلی و کاهش قیمت ها ناشی از رشد 

حبابی ســال های گذشته 
است که معلوم نبود از کجا 
آمده بــود. دوانــی تصریح 
کرد: یــک بخش از رشــد 
شــاخص بورس در دوران 
دولت قبل، به ویژه درمورد 
صنایع پتروشــیمی ناشی از 
رانــت قیمت ارزان خوراک پتروشــیمی بود که 
دولت کنونی تصمیم گرفته اســت در راستای 
رقابتی کردن اقتصاد، خوراک را به قیمت آزاد و 
رقابتی تحویل پالایشگاه ها و پتروشیمی ها بدهد 
زیرا اگر این بنگاه ها خصوصی هستند لزومی 

به تحویل خوراک به قیمت ارزان وجود ندارد.

پیشنهاد تعرفه هزار درصدی برای واردات خودرو!
صبح امروز جمعی از کارگران 
کارخانه های خودروســازی 
اســتان تهران بــا تجمع در 
مقابل ســاختمان مجلس 
شورای اســلامی خواستار 
حمایــت از ظرفیت هــای 
اشــتغال این صنعت شدند. 

در این تجمع که حدود ۳۰۰ نفر از کارگران شاغل 
در کارخانه های خودروساز و قطعه سازی مستقر 
در استان تهران حضور داشتند با حضور در مقابل 
مجلس، خواستار تضمین امنیت شغلی خود و 
سایر همکارانشان شدند. تجمع کنندگان معتقدند 
در شــرایطی که مرزهای رسمی کشــور به روی 

واردات خودرهای خارجی باز 
نگهداشته شده است ادامه 
تحریــم خریــد خودروهای 
صفر کیلومتر داخلی می تواند 
به ابزاری برای آغــاز اخراج 
کارگران منجر شــود. به باور 
این کارگران با آغاز این اتفاق 
باید شــاهد تکرار تعدیل های ساختاری باشیم. 
همچنین گفته می شود که هم زمان با برپایی این 
تجمع کارگری، فراکسیون کارگری مجلس با ارائه 
طرحی پیشنهادی خواستار آن شد تا در حمایت از 
اشتغال کارگران شاغل در خودروسازی تعرفه های 

مالیاتی واردات تا یک هزار درصد افزایش یابد.

واکنش بهمنی به اظهارات سیف
چندی پیش ولی الله سیف 
رئیس کل بانــک مرکزی 
اعلام کــرد: »ارقام اعلام 
شــده درباره ذخایر طلای 
کشــور در آن دوره )دوره 
ریاســت محمــود بهمنی 
بر بانــک مرکــزی( خیلی 

درشــت تر از واقع بود و با ارقــام واقعی مطابقت 
نداشت. احتمالا به دلیل شرایط خاص آن دوره 
و با نیت خیر و القای احساس امنیت در مردم، 
آن ارقام اعلام می شد.« این در حالی است که 
محمود بهمنی رئیس کل سابق بانک مرکزی 
در گفت وگوی کوتاه با مهر، نظر متفاوتی با آنچه 

که ولی الله سیف گفته است، 
دارد. بهمنی در پاسخ به اینکه 
ولی الله سیف گفته  است که 
در اعــلام آمار ذخایر طلای 
کشــور در دوره جناب عالی، 
بزرگنمایی شده است، گفت: 
»دوست بسیار گرامی، بسیار 
خوب و بســیار عزیز ما توجه داشته باشند آمار 
اعلام شــده ذخایر کشــور اعم از طلا و ارز و... 
دقیقا همان اســت که توسط مسئولان بخش 
ارزی بیان می شــود و بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران در اعلام آمار هرگز خلاف نگفته 

و نخواهد گفت«.

اقتصاد
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پنجره

نبردنابرابربتمنورستم!
باب اسفنجی و باب خواهان بیشتری دارند تا امثال شکرستانی ها

ملیحه زرین پور- نوشت افزارها و لوازم التحریر کودکان سرزمین اسلامی ایران سالیانی 
است که با رسوخ دشمن به دروازه های فرهنگ اسلامی رنگ و بویی غربی یافته و 
نمادهای فرهنگ بیگانه در پی غفلت مسئولان و متولیان اصلی پاسداری از فرهنگ 
و ادب این ســرزمین با  کودکانه های این دیار همراه شــده و در دست دانش  آموزان 
و آیندگان ما جولان می دهند؛  تا آنجایی کــه بتمن، مرد عنکبوتی، بن تن، باربی و 
باب اســفنجی امروز به یکی از علایق کودکان ایرانی مبدل شده و در هر انتخابی با 
دیدن عکس این نمادها اولویتی برای آن ها قائل می شــوند. اما مشکل کجاست 
که در سرزمینی با فرهنگ غنی ایرانی - اسلامی و با وجود داستان ها، افسانه ها و 
دلاوری های قهرمانان و نام آورانی چون رستم و سهراب از پهلوانان نام آشنای ایرانی و 
دلاوری های پهلوان دشت کربلا عباس)ع(، وجود شهدا و دانشمندان افتخار آفرین 

که در دنیا کم نظیرند و الگوهایی که حتی می توانند برای تمامی مردم 
دنیا نمونه باشند، کودکان ما نقش و عکس این قهرمانان دروغین و 

پوچ  غربی را برمی گزینند؟
شــاید یکی از بزرگ ترین عواملی که در گســترش این امر در میان 
کودکان ایرانی نقش داشته اســت عدم آشنایی آن ها با قهرمانان، 
پهلوانــان و حماسه ســازان ایرانی و عــدم ارتباط کــودک ایرانی با 
آن هاست. از طرفی وجود کارتون ها و فیلم های کودکانه بسیار که با 
معرفی قهرمانان دروغین و پوچ غربی همراهند و چندسالی می شود 
با سرعت بسیار در حال گسترش هستند و در موازات آن شبکه ملی 
کشــورمان هم با پخش این موارد به جای کار روی شخصیت های 
قهرمان دینی و ملی به ترویج و تبلیغ  قهرمان های پوشالی غربی در 
میان کودکان کمک می کند. وقتی کودک ایرانی مدام با انیمیشن ها 
و فیلم های مرد عنکبوتی و بتمن در ارتباط است بر اساس یک  دیدگاه 

روانشناسانه با خلق موضوعیِ حماســه ها در ذهن و تخیل خود به قهرمان پروری 
می پردازد و چون این شخصیت ها در ذهن وی به یک قهرمان شکست ناپذیر مبدل 
شده اند در انتخاب نوشت افزار ها هم غالبا از طرح هایی استفاده می کنند که دارای 
طرح قهرمان مورد علاقه آنان باشد که این قهرمان را بیشتر به او نزدیک می سازد. 
قهرمانانی که جدا از کارهای خارق العاده اما دروغین خود سعی در رواج فرهنگی بیگانه 

با فرهنگ ما، در میان کودکان این سرزمین دارند.
درســا پاشــازاده دانش آموز ســال دوم دبســتان خصــوص انتخاب نــوع طرحِ 
نوشــت افزارهایش می گوید: من دوســت دارم دفتر هایی با عکس باربی و مداد و 
جامدادی باربی و رنگ صورتی انتخاب کنم و اصولا رنگ های شــاد و طرح های 
کارتونی را دوست دارم. طرح هایی مثل سفید برفی و هفت کوتوله، شرک، آناستازیا، 
دیو و دلبر را هم بعد از باربی می پسندم چون همه شان رنگ های شادی دارند، برای من 
جذاب هستند و تمام انیمیشن های آن ها را دیده ام و اکثر دوستان و همکلاسی هایم 
در این مورد با من هم سلیقه اند. این کودک هشت ساله در خصوص انتخاب طرح های 
ایرانی هم می گوید: در میان تمام طرح هایی که اخیرا در لوازم التحریر فروشی ها باب 
شده است اگر مثل امسال مدرسه اجازه خرید طرح های باربی و امثال آن را به من 
ندهد، طرح های شکرستان البته اگر رنگ های شادی داشته باشد را انتخاب می کنم. 
وی در خصــوص علاقه اش به طرح های کارتون هــای غربی می گوید: من تمام 
کارتون های این طرح ها را دیده ام و با شخصیت های آن ها آشنا هستم و وقتی طرح 
و عکس  آن ها را می بینم دوست دارم برای دفترم از آن ها انتخاب کنم درحالی که در 
خصوص طرح های جدیدی که توی مغازه ها وجود دارد، تنها کارتون شکرستان را 

دیدم و شخصیت های آن ها را دوست دارم و ما بقی طرح ها را نمی شناسم.
اکثر نوشت افزارهای موجود در بازار ایران وارداتی بوده که عمدتا از کشور هایی مانند 
چین، تایوان و اندونزی وارد می شوند و تولیدکنندگان آن ها با شناخت از بازار و علائق 
ایرانی ســعی در بازار گرمی محصولات تولیدی خود دارند که البته این محصولات 

خارجی به علت تنوع در طرح ها و رنگ های عمدتا مورد پسند کودکان با فروش قابل 
قبولی هم در داخل کشور مواجه هستند.

امیرمهدی دباغ زاده دانش آموز سال پنجم ابتدایی در یکی از شهرستان های جنوب 
خراســان نیز می گوید: بیشتر طرح هایی مانند مرد عنکبوتی و بتمن را می پسندم 
چرا که این ها شــخصیت هایی قهرمان هســتند و من قهرمان ها را دوست دارم. 
قهرمانان و شخصیت های جسور و نترس را دوست دارم و می خواهم وقتی بزرگ 
شدم مانند آن ها باشم برای همین به ســراغ تصاویر آن ها می روم. این دانش آموز 
ابتدایی در خصوص پهلوانان و قهرمانان ایرانی که در طول تاریخ پرفراز و نشــیب 
این سرزمین کهن ظهور کرده و افتخارآفرینی های بسیاری برای کشور و حتی دنیا 
داشته اند، اظهار می کند: من این پهلوانان را نمی شناسم و از وجود آن ها بی خبرم، 

تنها اخیرا مربی پرورشی مدرسه مان درمورد رستم و سهراب و دلاوری هایشان خیلی 
برایمان گفته و من علاقه مند شــده ام تا هم کارتون آن ها را ببینم و هم در انتخاب 
نوشت افزارهایم اگر طرحی از آن ها بود، انتخاب کنم. ابتدای سال تحصیلی برخی 
از طرح ها مانند ثنا و ثمین و طرحی به نام بچه های ایران در اشکال مختلف که هر 
کدام بیانگر افتخار و دستاوردی برای کشور بودن خیلی زیاد شده بود که من هم در 
کنار جامدادی و مدادپاکن های مرد عنکبوتی چند تا از دفاتر آن ها را انتخاب کردم. 
محمدمهدی آقایی پور هم دانش آموز سال اول دبیرستان در پاسخ به سوال خبرنگار 
ما در خصوص انتخاب نوشت افزارهایش می گوید: من بیشتر طرح های ساده ولی 
دفاتر خارجی  که استقامت بیشتری دارد انتخاب می کنم و از طرح های مختلفی 
که امروز خیلی هم در تمام لوازم التحریر فروشی ها زیاد شده است، خوشم نمی آید 
چرا که به نظرم طرح های بچگانه ای است و به سلیقه من دانش آموز دبیرستانی در 
خلق آن ها توجهی نشده است. در سال های قبل دبیرستان هم گاهی از طرح های 
مرد عنکبوتی و بتمن در نوشت افزار مصرفی مدرســه ام استفاده می کردم و فکر 
می کنم اکثر پســربچه ها هم این طرح ها را می پســندند چرا که همه انیمیشن و 
فیلم های چندگانــه اش را دیده و با آن ارتباط گرفته اند.  به نظر این دانش آموز عدم 
تبلیغ طرح های جدید و وجود کارتون های شخصیت های غربی و پخش آن ها از 
طریق تلویزیون یکی از دلایل مهم انتخاب طرح های خارجی به جای طرح های 

ایرانی توسط دانش آموزان  است.
به نظر می رســد بی توجهی متولیان فرهنگ و هنر کشور به امر مهم و حیاتی چون 
نوشــت افزار و طرح های مورد استفاده در آن توســط تولیدکنندگان داخلی و ورود 
بی رویه کالاهای چینی و خارجی با طرح هایی دور از شان و منزلت اسلامی به کشور 
و از طرفی تبلیغات وسیعی که پیرامون آن ها می شود کودکان و دانش آموزان ما را هر 

چه بیشتر به استفاده  و انتخاب این گونه نوشت افزارها تشویق و ترغیب کرده است.
مهناز مستوفی دانش آموز سال ششم ابتدایی هم با اشاره به  انتخاب نوشت افزارهایی 

با طرح های جدید تولید داخل کشور  چون ثنا و ثمین، نوشت افزارهایی با طرح سریال 
پایتخت و همچنین شکرستان در میان همکلاسی هایش می گوید: امسال برخلاف 
سال های گذشته مدرسه روی نوشت افزارها سختگیری زیادی داشت و من که هر 
ساله طرح های باربی و کارتون های مورد علاقه ام را انتخاب می کردم امسال از دفاتر 
ایرانی با طرح های شکرستان استفاده کردم. غیر از شکرستان کارتون اسلامی ایرانی 

دیگری آنقدر در دل بچه ها جا باز نکرده است.
نفیسه راحمی  دانش آموز سال ششم ابتدایی اما نظر دیگری داشته و می گوید: من 
حتی قبل از سختگیری مدرسه هم طرح های باربی و انیمیشن های خارجی را به 
عنوان نوشت افزارهای خود انتخاب نمی  کردم چرا که با آموزه های دینی من فاصله 
داشتند و سعی می کردم از نوشت افزارهای ایرانی و طرح های متناسب با فرهنگ 
خودمان استفاده کنم. درست است که خیلی از دوستان من هم 
دفاتری با طرح های باربی، ســفید برفی و حتی باب اســفنجی و 
آناستازیا انتخاب می کردند اما در هر صورت همکلاسی هایی هم 
دارم که مانند من فکر می کنند و دوست دارند طرح های اسلامی 
داشته باشند. برای بررسی بیشتر استقبال از محصولات داخلی و 
خارجی با چند تن از کودکان پیش دبستانی هم سخن می شویم؛ 
هر چند بعد از گفت وگو با دانش آموزان دبیرســتانی و دبســتانی و 
اذعان به استقبال از طرح های خارجی و بیگانه در نوشت افزار ها 
تا حدودی قابل حدس است که این کودکان چگونه انتخاب هایی 
دارند. محمدطاها موسوی با ابراز علاقه نسبت به باب اسفنجی 
می گوید: »من دوست دارم همیشه کیف و دفتر و مدادام با طرح باب 
اسفنجی، بتمن و به ویژه مرد عنکبوتی باشد چرا که آن ها قهرمان 
هستند و دفتر های قشنگی هم از این شخصیت ها در مغازه ها وجود 
دارد«. عاطفه حریر مقدم هم می گوید: »من طرح های شکرستانی رو مخصوصا ننه 
قمر رو دوست دارم و امسال که مادرم می خواست برام دفتر بخره این طرح رو انتخاب 
کردم. عکس روی جامدادی ام هم اسکندر سریال شکرستان است ولی طرح های 
باب اسفنجی و سپید برفی را هم دوست دارم«. معین غرورزاده هم می گوید: »من 
باب اسفنجی را دوست دارم و دفاتری که عکس های باب اسفنجی و دوستان را دارد 
انتخاب می کنم چون همیشه کارتون آن را از شبکه پویا می بینم و شعری را هم که 

می خواند کاملا بلدم«.
از ایــن کودکان در خصوص طرح هــای تولید داخل مانند ثنا و ثمین،  دارا و ســارا، 
بچه های ایران، سنجد و دیگر تولیدات داخلی که می پرسم اکثرا اظهار بی اطلاعی 
کرده و آن ها را نمی شــناختند؛ شــاید یکــی از مهم ترین عوامل ایــن امر کم کاری 
تولیدکننــدگان داخلــی و عدم حمایت مســئولان مربوطه در دادن تســهیلات و 
جلوگیری از ورود بی رویه محصولات خارجی است.  استقبال بالای کودکان ایرانی 
از این محصولات زنگ خطر بزرگی است که نشان از قرارگرفتن قهرمانان غربی به 
عنوان الگوی کودکان ایرانی است. وقتی خیلی راحت می توان با یک فرهنگ سازی 
و بهره گیری از هنر در راه معرفی شــخصیت های بــزرگ و پهلوانان داخلی قدمی 
برداشت و ضمن قهرمان پروری در ارتقای اعتقادات دینی و مذهبی در میان کودکان 
نقش داشت چرا باید با کم کاری شاهد جولان نمادهای فرهنگ غربی در کشوری 

با مذهب اسلامی بود؟
در هر صورت دو سه سالی می شود که احساس خطر برخی از مسئولان سبب پرداختن 
به طرح ها و تولیدات داخلی در نوشت افزار ها شده و با تلاش تولیدکنندگان داخلی 
برخی از پهلوانان و قهرمانان ایرانی، شــخصیت ها و طرح های ابتکاری متناسب 
با موفقیت و دســتاوردهای اخیر کشور و شــخصیت های محبوب برخی از فیلم و 
سریال ها چون مختار، حضرت یوسف، سنجد و سریال پایتخت سبب برداشته شدن 

قدم های بسیاری در این زمینه شده است.

بگذارید بچه هایتان زیر آفتاب بازی کنند
مهر- دانشمندان دریافتند که خطر ابتلا به نزدیک بینی با حضور نوجوانان در فضای باز و نور 
طبیعی به شدت کاهش می یابد. در تحقیقات انجام شده به مدت سه سال روی دانش آموزان 
گوانگ ژو چین مشــخص شــد که افزایــش فعالیت های کودکان در محیــط باز باعث کاهش 
نزدیک بینی چشــم آن ها می شود. مطالعات اخیر نشــان می دهد صرف زمان بیشتر در خارج 
از خانــه نزدیک بینــی را کاهش می دهد. با این حال در حال حاضــر هیچ مداخله مثبتی برای 

جلوگیری از رشد این بیماری صورت نگرفته است.
مین گوان هی به همراه همکارانش از دانشگاه یات سن چین مطالعه ای روی کودکان کلاس 
اولی انجام دادند. در این مطالعه از ۱۲ مدرسه استفاده شد که ۶ عدد از آن ها برای انجام آزمایش 
و ۶ مورد دیگر به عنوان گروه کنترل در نظر گرفته شدند. جمعیت گروه درگیر در آزمایش ۹۵۲ 

نفر و جمعیت گروه کنترل ۹۵۱ نفر بود. 

قابل توجه مبتلایان به »میگرن«
فارس- سیداحسان محمدیانی نژاد، دبیر انجمن سردرد گفت: اگر فردی برای حملات سردرد 
خود بیش از حد از مسکن ها استفاده کند علاوه بر سردرد ناشی از میگرن، با خطر ایجاد سردرد 
ناشی از دارو نیز مواجه خواهد شد. مبتلایان به »میگرن« بیش از دو بار در هفته مسکن مصرف 
نکنند چون موجب می شــود بیماری شان به فرکانس کم به میگرن مزمن تبدیل شود و علاوه 
بر دشواری کنترل سردرد، میگرن وارد حلقه معیوبی شده که درمان آن را مشکل تر می سازد.

عضو هیئت علمی دانشــگاه علوم پزشــکی جندی شاپور اهواز، گفت: تعداد مصرف دارو برای 
بروز سردرد ناشی از مصرف بیش از حد مسکن ها بستگی به نوع آن دارد. درمورد ضددردهای 
ساده مانند اســتامینوفن و داروهای ضدالتهابی غیراستروئیدی مانند ایبوپروفن، دیکلوفناک 
سدیم و ناپروکسن هم باید توجه کرد حداقل ۱۵ روز در ماه باید به طور متوالی از مسکن استفاده 

شود تا سردرد ناشی از مصرف بیش از حد مسکن ایجاد شود.

بهترین وقت خواب چه زمانی است؟
ایسنا- دکتر حبیب الله خزایی گفت: بین حدود ساعت ۱۱ شب تا چهار صبح برخی هورمون هایی 
که برای سلامت بدن بسیار ضروری هستند در خواب شبانه ترشح می شوند و چنانچه فردی در 
این ساعات بیدار باشد، قطعا این هورمون ها نمی توانند به طور مناسب در بدنش ترشح شوند. 
همچنین خواب افراد در این ســاعات شب موجب بهبود عملکرد مغز برای انجام فعالیت های 
روزانه می شــود. بنابراین توصیه می شــود افراد از بیدار ماندن تا پاســی از شب و از طرف دیگر 

بیدارشدن زودتر از ساعات مذکور خودداری کنند.
رئیس مرکز اختلالات خواب استان کرمانشاه خواب روزانه در حد نیم تا یک ساعت را نیز برای 
بدن مفید دانســت و خاطرنشــان کرد: خوابیدن بیش از این مقدار در طول روز موجب اختلال 
در کیفیت خواب شبانه می شود. خواب نیم ساعته روز در هر زمانی از روز پیش از ظهر یا بعد از 

ظهر باشد بلامانع است، به شرط آنکه طولانی نشود و نهایتا یک ساعت باشد.

رفعخشکیپوستباروغنکدو
تسنیم- لیلا شیربیگی، متخصص 
طب ســنتی گفت: از دیــدگاه طب 
سنتی علت های زیادی برای خشکی 
پوست وجود دارد. از نگاه طب سنتی 
گاه گاهی یک ماده سرد و خشک به 
سطح پوســت می آید و دفع آن ماده 
زائد طولانی مدت اســت. برای رفع 

خشکی پوســت یک راه ساده وجود دارد. به این صورت 
که بهتر است که این افراد در حمام از آب معتدل نیم گرم 
استفاده کنند چرا که استفاده از آب داغ خشکی پوست را 
تشدید می کند. همچنین این افراد وقتی از حمام خارج 

می شوند پوستشان را کاملا با حوله 
خشــک نکنند و فقط نم بدنشان را 
بگیرند سپس از روغن کدو استفاده 

و بدنشان را با آن روغن چرب کنند.
وی افزود: روغن کدو آرام آرام جذب 
پوست می شــود و بر خشکی پوست 
بسیار اثرگذار اســت. البته در فصل 
پاییز خشکی پوست به خصوص در افرادی که ذاتا پوست 
خشکی دارند، بیشتر می شود و باید از مصرف مواد غذایی 
سرد و خشــک مانند بادنجان، گوجه، گوشت گوساله، 

سس ها و... پرهیز کرد.

سیرابیازریزشموجلوگیریمیکند
فارس- مرتضی صفوی، متخصص 
تغذیه با اشاره به اینکه مصرف ۱۰۰ گرم 
سیرابی ۸درصد نیاز بدن به کلسیم را 
رفع می کند، گفت: همچنین مصرف 
این میــزان ســیرابی حــاوی ۷ گرم 
پروتئین و ۴ گرم چربی اســت. علاوه 
بر آن، آهن سیرابی همچون گوشت 

قرمز برای رفع کم خونی مناســب اســت و هر ۱۰۰ گرم 
سیرابی ۵ میلی گرم آهن دارد. همچنین سلنیوم موجود 
در سیرابی آنتی اکسیدان مناسبی برای بدن دارد که سبب 
جلوگیری از ابتلا به سرطان می شود. وی با تأکید بر اینکه 

در صورت افزایش کلسترول در بدن 
گرفتگی عروق ایجاد می شود، گفت: 
کلسترول موجود در سیرابی به دلیل 
اینکه چربی پایینی دارد مثل گوشت 
قرمز خطر آفرین نیســت و می توان 
گفت کلسترول سیرابی از گوشت گاو 
و گوسفند و مرغ کمتر است. علاوه بر 
آن، سیرابی حاوی عنصر روی است و این مسئله نیز سبب 
بلندی قد، پرپشتی مو شده و مانع ریزش موی سر می شود. 
این مسئله برای تولید اسپرم، افزایش حس چشایی، بویایی 

و تقویت سیستم ایمنی بدن حائز اهمیت است.
پیرترین و جوان ترین 

استان های کشور کدامند؟
ایســنا- دکتر پریســا طاهری در نشست خبری روز 
جهانی ســالمند با بیان اینکه بحث سالمندی جدید 
نیســت و سال هاســت که دنیا با آن مواجه اســت، 
گفت: بر اساس اعلام ســازمان بهداشت جهانی، 
سال ۲۰۱۵ حدود ۹۰۰میلیون ســالمند در جهان 
وجود خواهد داشت و پیش بینی می شود تعداد آن ها 
در سال ۲۰۵۰ به دو میلیارد نفر یعنی دو برابر میزان 
فعلی برسد. در سال ۲۰۱۵، ۱۱درصد جمعیت دنیا 
ســالمند بودند و پیش بینی می شــود که این تعداد 
در ۲۰۵۰ بــه ۲۲درصد افزایش یابــد و تعداد افراد 

۸۰سال به بالا به میزان چهار برابر افزایش یابد.
وی به آماری تکان دهنده از سوی سازمان بهداشت 
جهانی اشــاره و اظهار کرد: در حــال حاضر تعداد 
افراد سالمند بالای ۸۰ ســال از تعداد کودکان زیر 
چهار ســال پیشــی گرفته و پیش بینی می شــود تا 
سال ۲۰۵۰ تعداد ســالمندان از افراد زیر ۱۴ سال 
نیز بیشــتر شــود. این در حالی اســت که ۶۰درصد 
جمعیت سالمند جهان در کشورهای کم درآمد و در 
حال توسعه هستند. در ایران نیز پیش بینی می شود 
که در ســال ۲۰۲۵ بیش از ۱۰درصــد جمعیت ما 

سالمند شوند.
وی بــا بیــان اینکــه در ایــران از ســال ۱۳۳۵ تا 
ســال ۸۵ مرکز آمار به صورت دوره های ۱۰ســاله 
تغییرات جمعیتی را بررســی می کرد و از ســال ۸۵ 
این دوره ها به صورت پنج سال یک بار شد، گفت: 
براساس این آمارها در سال ۱۳۳۵ کل سالمندان 
۶/۲درصد، در سال ۴۵، ۶/۵درصد، در سال ۵۵، 
۵/۲درصد، در سال ۶۵، ۵/۴ درصد، در سال ۷۵، 
۶/۶درصد، در سال ۸۵، ۷/۳درصد و در سال ۹۰ 
این میزان به ۸/۲درصد رســیده است. همچنین 
براســاس آمار ســال ۱۳۹۰، جمعیت ســالمند در 
کشــور ۶میلیــون و ۱۶۰هــزار گزارش شــده که 
۴/۱۷درصد آن ها را زنــان و ۴/۰۲درصد آن ها را 
مردان تشــکیل می دهند و این نشــان می دهد که 
جمعیت سالمندی ما نمادی زنانه پیدا کرده است. 
افزایش ســالمندی در کشور یک چالش نیست اما 
اگــر به زیرســاخت های آن توجه نشــود، می تواند 

چالشی بزرگ باشد.
رئیــس اداره ســالمندان وزارت بهداشــت، گیلان 
را پیرترین اســتان کشــور با ۱۱/۵۵درصد سالمند 
خواند و گفت: سیستان و بلوچستان با ۴/۷۲درصد 
ســالمند جوان ترین استان کشــور به شمار می آید. 
همچنین تهران ۹/۰۵درصد ســالمند دارد و تعداد 
ســالمندانش از میانگین کشــوری بیشــتر است. 
۱۳ اســتان کشــور نیز از میانگین کشــوری تعداد 
سالمندان بیشــتر هستند که شامل استان گیلان، 
مرکزی، مازندران، آذربایجان  شــرقی، خراســان 
جنوبی، تهران، ســمنان، اردبیل، کرمانشاه، یزد، 
اصفهان و زنجان می شــوند. همچنین جوان ترین 
استان های کشور به ترتیب سیستان و بلوچستان، 
هرمــزگان، بوشــهر و خوزســتان هســتند. تعداد 
سالمندان در تهران یک میلیون و ۱۰۲هزار و ۱۲۳ 
نفر است و این استان، نهمین استان سالمند کشور 
است. ســن امید به زندگی نیز در کشور ۷۲ سال در 

مردان و ۷۴ سال در زنان است.

سلامت
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تیم المپیک با ۲۳ بازیکن راهی مسابقات غرب آسیا می شود. مسابقاتی که قرار است 
از ۸ تا ۲۲ مهرماه در قطر برگزار شود. محمد خاکپور ۲۳ بازیکن را به اردو فراخوانده تا 
در این مسابقات شرکت کنند. این آخرین فرصت برای بازیکنانی است که می خواهند 
در لیست نهایی تیم المپیک باشند و در مسابقات مقدماتی المپیک شرکت کنند. به 
نظر می رسد این ۲۳ بازیکن به علاوه علیرضا جهانبخش، سردار آزمون، سعید عزت 

اللهی، مهدی ترابی و وحید حیدریه که آسیب دیده، ترکیب تیم المپیک 
برای حضور در مسابقات نهایی را تشکیل دهند. مگر اینکه اتفاق خاصی 
رخ دهد و بازیکنی فراتر از حد انتظار ظاهر شود. لیست تیم المپیک برای 

مسابقات غرب آسیا را پست به پست مرور می کنیم.

دروازه بان  ها
محمدرضا اخباری )تراکتورسازی(: بعد از درخشش خیره کننده در ترکیب 
تراکتورسازی و حضور در اردوی تیم ملی، بعید است دروازه بان دیگری جز 
او درون دروازه تیم المپیک بایســتد. اخباری در مرحله اول مقدماتی هم 
دروازه بان اول تیم المپیک بود و حالا آنقدر باتجربه شــده و نامش بر سر 
زبان ها افتاده که در حضورش به عنوان گلر شماره یک تیم امید تردیدی 

وجود نداشته باشد.
امیر عابدزاده )بدون تیم(: درســت اســت که با تیمی قــرارداد ندارد اما 
دروازه بان ســطح بالاتری از او وجود ندارد که خاکپور به اردو دعوت کند. 
از سوی دیگر تجربه حضور در پرســپولیس و راه آهن در لیگ برتر آنقدر 
قابل اعتنا هست که بتوان چشم بر بدون تیم بودن او بست. امیر عابدزاده 

احتمالا یکی از سه دروازه بان تیم المپیک در مرحله نهایی خواهد بود.
علی محسن زاده )خونه به خونه(: دروازه بان تیم ملی جوانان در دوره مربیگری اکبر 

محمدی، سه فصل قبل برای ذوب آهن در لیگ برتر بازی کرد.
 او سپس دو فصل را در نفت تهران گذراند و حالا هم به خونه به خونه در لیگ یک 
رفته. رقابت محســن زاده و گودرز داودی که دروازه بان ذخیره استقلال خوزستان 

است برای حضور در مرحله نهایی جالب خواهد بود.

مدافعان مرکزی
روزبه چشمی )استقلال(: هر چند چشمی در استقلال یک هافبک دفاعی است 
اما محمد خاکپور روی حضور او در دفاع مرکزی حساب کرده و در مسابقات مقدماتی 
نیز از او در این پست بهره گرفت. تجربه بالایش قطعا عصای دست تیم امید خواهد 

بود. چشمی قطعا یکی از بازیکنان تیم المپیک در مرحله نهایی است.
محمدحسین مرادمند )پدیده(: در سپاهان کمتر بازی می کرد اما این فصل به پدیده 
رفته و بدل به یک مهره ثابت و اصلی شــده و در کنار پراهیچ زوج موفقی را تشکیل 
داده است. مرادمند در غیاب حســین کنعانی زادگان یکی از امیدهای خاکپور در 

قلب خط دفاع است.
ایمان سلیمی )فجرسپاسی(: مدافع فصل قبل آلومینیوم که از قد و قامت مناسبی 
سود می برد، چند اردو است که به تیم المپیک دعوت می شود اما با توجه به رقبای 
مهم و قدری که دارد، راه ســختی برای حضور در لیســت نهایــی در پیش خواهد 
داشت. یکی از رقبای او برای حضور در لیست، حجت حق وردی از ذوب آهن است.

محمد دانشگر )نفت تهران(: مدافع سابق فجرسپاسی که این فصل به نفت آمده و 
البته در تمام بازی ها نیمکت نشین بوده. دانشگر که در فجر یک مدافع مطمئن بود با 
تیم امید به اینچئون هم رفت و آنجا یکی از بازیکنان تقریبا اصلی وینگادا بود. اگرچه 

در میان مدعیان قدر و ترافیک موجود در این پست شانس کمی دارد.

مدافعان کناری
علی عبدا...زاده )نفت آبادان(: مدافعی که این فصل از چند تیم لیگ برتری پیشنهاد 
داشت اما نفت آبادان رضایتنامه اش را صادر نکرد تا همچنان در لیگ یک بازی کند. 
عبدا... زاده با توانایی بازی در دفاع مرکزی یکی از بازیکنان احتمالی تیم المپیک 

در مرحله نهایی است.

صائب محبی )ذوب آهن(: محبی همان مدافع راستی است که مقابل پرسپولیس 
و بین دو نیمه با علی حمام تعویض شد تا سمت راست زمین ذوب آهن جان بگیرد. 

محبی با توجه به مصدومیت یوسف وکیا شانس دارد تا در لیست نهایی قرار بگیرد.
میــلاد محمدی )راه آهن(: مدافع چپ راه آهن که توســط کــی روش به تیم ملی 
بزرگســالان هم دعوت شــده، در چند ماه اخیر به اندازه ای اســم و رسم یافته که 
حضــورش در ترکیب اصلی امیدها قطعی به نظر می رســد. محمــدی با توجه به 

آسیب دیدگی حیدریه، دفاع چپ فیکس ایران در غرب آسیا خواهد بود.
رضا علیاری )نفت تهران(: دفاع چپ نفت تهران که توانایی بازی در دفاع مرکزی 
را هم دارد. علیاری در نفت، یکی دو بازی اســت که جای حمدی نژاد را گرفته و به 
بازیکن فیکس تبدیل شده. علیاری امیدوار است که با تیم المپیک در مرحله نهایی 

همراه باشد.

هافبک های میانی
علی کریمی )سپاهان(: بدون شــک باکیفیت ترین هافبک تیم المپیک است. 
کریمی که چند اردو به تیم ملی بزرگسالان نیز دعوت شده، این بار دربست در اختیار 
تیم المپیک خواهد بود. هافبکی که می تواند هم نقش دفاعی داشــته باشد و هم 
بازیساز و همین توانایی های دوگانه اش از او هافبکی متمایز ساخته که قطعا نقشی 

کلیدی در برنامه های خاکپور خواهد داشت.
احمد نوراللهی )پرسپولیس(: در پرسپولیس جا افتاده و یک هافبک همه کاره است. 
جنگندگی او مثال زدنی و پا به توپ  هایش فوق العاده است. نوراللهی یکی از امیدهای 
خاکپور است. البته که در مرحله اول مقدماتی کمتر از بقیه هافبک ها بازی کرد اما 
برای بازی های غرب آسیا احتمالا یکی از نفرات اصلی تیم امید است که خاکپور 

حساب ویژه ای روی او باز می کند.
میلاد کمندانی )پرسپولیس(: برخلاف پرســپولیس که کادر فنی اش از او کمتر 

استفاده می کنند، در تیم المپیک کمندانی از جمله بازیکنانی است که در ترکیب قرار 
می گیرد و بازی های فوق العاده ای هم انجام می دهد. تکنیک و هوش او می تواند 

به تیم امید کمک کند.
علیرضا نقی زاده )سیاه جامگان(: یک هافبک جنگنده و درگیر که خوب هم پاس 
می دهد. نقی زاده که این فصل از گسترش فولاد جدا و به سیاه جامگان رفته در تمام 
اردوهای تیم المپیک حاضر بوده و از حالا می توان گفت که در لیست 

نهایی هم حضور خواهد داشت.
ماهان رحمانی )ســایپا(: در چند اردوی گذشته تیم المپیک حضور 
داشته و سبک بازی اش چشــم خاکپور را گرفته است. در سایپا اما با 
حضور نکونام، صادقی و شــاه علیدوســت فرصت بازی به رحمانی 
نمی رسد اما او این شانس را دارد تا همراه تیم المپیک به مرحله نهایی 

مقدماتی برود.
فرشید اسماعیلی )استقلال(: در استقلال کمتر یا بهتر است بگوییم 
اصلا به بازی گرفته نمی شــود اما در چند اردوی تیم المپیک شرکت 
کرده و تا حدودی توانسته نظر کادر فنی را جلب کند. اسماعیلی البته 
باید تلاش کند تا در لیســت نهایی قرار بگیرد. مســابقات غرب آسیا 

فرصت مناسبی برای این هافبک شیرازی است.

وینگرها
احســان پهلوان )ذوب آهن(: بدون شــک یکی از امیدهای اصلی 
خاکپور در کناره های زمین اســت. هم در سمت راست و هم سمت 
چپ. پهلوان در ترکیب ذوب آهن دو فصلی است که می درخشد و به بازیکنی اصلی 
بدل شده است. او را از حالا می توان یکی از بازیکنان حاضر در مرحله نهایی دانست.
محسن کریمی )استقلال(: پدیده استقلال یکی دو بازی به اردوی تیم المپیک 
دعوت شده و البته توانسته توانایی هایش را نشان بدهد. کریمی اگر به همین روند 
ادامه بدهد، بی تردید یکی از بازیکنان حاضر در مرحله نهایی خواهد بود. بازیکنی 

که در ترکیب استقلال هم درخشش را آغاز کرده است.
شاهین ثاقبی )تراکتورسازی(: از وقتی تونی اولیویرا سرمربیگری تراکتورسازی را بر 
عهده گرفته، او را کمتر در ترکیب اصلی قرار داده است. ثاقبی این فصل نیز با حضور 
ســتاره ها در تراکتورسازی کمتر به بازی گرفته شده اما همچنان یکی از بازیکنان 

حاضر در اردوی تیم المپیک است.
حسین فاضلی )سپاهان(: بال کناری ســپاهان که توسط فرکی اصلا در ترکیب 
قرار نمی گیرد از جمله بازیکنانی است که در تمام اردوهای تیم المپیک حاضر بوده 
و برای این تیم در مرحله اول مقدماتی نیز بازی کرده است. فاضلی شانس بالایی 

برای حضور در لیست نهایی خاکپور دارد.

مهاجمان
امیرارسلان مطهری )نفت تهران(: یکی از مهاجمان آینده دار فوتبال ایران است. 
ارسلان که چند ماه دیگر ۲۳ساله می شود، یکی دو فصلی است که در ترکیب نفت 
درخشیده و برای تیم المپیک نیز گل های حساسی به ثمر رسانده است. مطهری در 

کنار آزمون احتمالا خط حمله تیم المپیک را تشکیل خواهند داد.
مهرداد محمدی )راه آهن(: اگر نوســان نداشته باشــد می تواند یکی از بازیکنان 
آینده دار فوتبال ایران باشــد. مهرداد محمدی که این فصل چهار گل در لیگ برتر 
به ثمر رسانده، تنها در اردوی هلند تیم المپیک شرکت کرده و البته برای مسابقات 

غرب آسیا هم به این تیم دعوت شده است.

خبر آخر

چهره روزاینستوگرافی

تمرین فوتبال 
 ساحلی در بندر
 گز- مازندران

تیتر دو

توضیح کفاشیان درباره 
جمله حاشیه سازش

علی کفاشــیان درباره جمله حاشیه ســازش مبنی 
بــر اینکه تــاج کارگــزار بانــد اصفهانی هاســت، 
توضیحاتی ارائه کرد. به گزارش سایت فدراسیون 
فوتبال، علی کفاشیان در ابتدا گفت: در مصاحبه 
من با رشــیدپور - مجری برنامه دید در شب که در 
شبکه آپارات منتشر شد،  مجری برنامه به شوخی 
درخصوص باند اصفهانی ها در فدراســیون از من 
ســوال کرد و من در پاســخ به ایشــان ضمن بیان 
مطلب فــوق که کاملا بــه صورت طنز بیان شــد 
وارد بحث جدی شــدم و با جدیــت کامل در ادامه 
صحبت هایــم اعلام کردم که من بــه هیچ عنوان 
به وجود یک باند اصفهانی در فدراســیون فوتبال 
اعتقادی نــدارم. وی در ادامه بیــان کرد: ضمن 
اینکه در ادامه صحبت ها در این برنامه اعلام کردم 
که بیان مطالب مربوط به قومیت ها در کشور ایران 
به هیچ عنوان صحیح و جایز نیست.  به اعتقاد من 
همه ما ایرانی هســتیم و در کشور عزیزمان زندگی 
می کنیــم و بیان مطالب ایــن چنینی در خصوص 
وجــود قومیت هــا در بخش های مختلف کشــور 
درست نبوده و بهتر است به این بحث ها که در یک 
برنامه مطرح شده و بخش هایی از آن که به صورت 
شوخی و طنز عنوان شده اســت، دامن نزنیم و به 
مابقــی صحبت ها که به صورت جــدی و در ادامه 
همان موارد عنوان شده است دقت بیشتری داشته 
باشیم که در این برنامه من با صراحت اعلام کردم 
که به هیچ به عنوان باند اصفهانی در فدراســیون 

فوتبال اعتقادی ندارم.

پریچهره سرپرست 
فدراسیون شطرنج شد

فدراســیون  پرســت  سر یچهــره،  پر للــه  نصرا
شطرنج شــد. پس از نام نویســی از کاندیداهای 
انتخابات فدراســیون شطرنج و ثبت نا م سید امیر 
حســینی، سرپرست فدراســیون برای حضور در 
انتخابات، وزارت ورزش و جوانان تصمیم گرفت 
تا سرپرســت جدیدی برای فدراســیون شــطرنج 
منصــوب کند کــه نصراللــه پریچهره جانشــین 
حسینی در این فدراســیون شد. وی پیش از این 
مدیــر کل توســعه منابع انســانی وزارت ورزش و 

جوانان و مدیر کل ورزش مازندران بوده اســت.

خادم تا المپیک ســرمربی می ماند
منصور برزگر، دربــاره ارزیابی خــود از عملکرد 
قهرمانــی  رقابت هــای  در  یــران  ا آزادکاران 
جهــان اظهــار کرد: تیــم جــوان و خوبی راهی 
ایــن رقابت ها شــد و به غیر از یکــی دو وزن در 
ســایر اوزان عملکــرد کشــتی گیران قابل دفاع 
گر ایــن نتایج با یک مــدال طلا نیز  بــود. البته ا
همراه می شــد بســیار بهتر بــود. برزگر در ادامه 
گفت وگو با ایســنا، درباره برخی انتقادها نسبت 
به حضور هم زمان رســول خادم در ســمت های 
ســرمربیگری  و  کشــتی  فدراســیون  ریاســت 
تیم ملــی گفت: من خــودم ســرمربی تیم ملی 
بوده ام و اغلب روسای فدراســیون متاسفانه از 
کشــتی گیرانی حمایت می کردند که اســتحقاق 
آن را نداشــتند و مــا لطمه زیــادی از یک بام و 
دو هوای کشــتی گیران تیم ملــی خوردیم. مثلا 
در المپیک ۹۶ آتلانتا در تیــم ملی نفرات خوبی 
کبر فلاح و برادران خادم  چون عباس جدیدی، ا
را داشــتیم و بایــد اول می شــدیم اما بــه خاطر 
اختلافات ســرمربی، مدیر و رئیس فدراســیون 
ضربــه خوردیم و یک ســری افراد پشــت این و 
آن پنهــان می شــدند تا بــه خواســته های خود 
برســند. خادم خودش نمی خواهد سرمربی تیم 
ملی باشــد و پیشــنهاد ما این بوده است. قطعا تا 
المپیــک او به کارش در تیم ملــی ادامه خواهد 
داد و نبایــد به این ترکیب دســت بزنیــم اما بعد 
از المپیــک باید بنشــینیم و بررســی کنیم که آیا 
فرد مناســبی را برای این پســت پیــدا می کنیم 
گــر بتوانیم فرد صادق و کارکشــته ای  یــا خیر. ا
چــون خادم را پیدا کنیم قطعا او جانشــین خادم 

خواهد شد.

دورخیز ســهراب مرادی برای گرفتن 
ایلین ایلیا  جای 

یک ســایت خارجی از شکستن رکورد یک ضرب 
و دوضــرب جهان در تمرینات توســط ســهراب 
مرادی خبر داد. ســهراب مرادی پــس از پایان 
محرومیت دوســاله اش تغییر وزن داد و از دسته 
۸۵ به ۹۴ کیلوگرم آمد. این وزنه بــردار المپیکی 
که خود را برای مســابقات جهانــی آمریکا آماده 
می کنــد، این روزها در شــرایط بســیار خوبی به 
ســر می برد و طی تمرینات هم موفق شده بارها 
رکورد جهان را بشــکند. او در هفته نخست لیگ 
برتر وزنه برداری در حالی در دسته ۱۰۵ کیلوگرم 
شــرکت کرد که دســته اصلــی اش ۹۴ کیلوگرم 
است و در یک ضرب ۱۸۶ کیلوگرم، در دوضرب 
۲۳۳ کیلوگــرم و در مجموع ۲۱۹ کیلوگرم را ثبت 
کرد کــه در دوضرب رکــورد ایلیا ایلیــن قزاق را 
تکرار و در مجموع یک کیلوگرم بیشــتر از رکورد 

۹۴ کیلوی جهان وزنه زد.

ممنوع التصویری منصوریان؟
اعتراضات ســرمربی تیم فوتبال نفت به ســازمان صدا و سیما گویا دامن او را گرفته 
اســت. صدا و ســیما در اقدامی عجیب مســابقه تنها نماینده فوتبــال ایران در یک 
هشتم نهایی لیگ قهرمانان آسیا را پخش نکرد تا علیرضا منصوریان با اعتراض به 

آن ها اعلام کند که صدا و ســیما در این آزمون 
رد نشــد بلکه رفوزه شــد. حالا برخی 

شایعات از ممنوع التصویری مربی 
نفت به خاطر اعتراضاتش خبر 
می دهــد. ســرمربی تیم نفت 
تهــران در واکنش به شــایعه 
ممنوع التصویری اش به خاطر 
انتقادهــا علیــه صداوســیما 
گفت: من خواهــش می کنم 

مــرا نشــان ندهند. مــن هرچه 
می خواستم را از طریق مردم و شما 

خبرنگاران گرفته ام.

درراهالمپیک
نگاهی به تازه ترین لیست محمد خاکپور

تیم ملی بســکتبال ایران تاکنون پانزده بــار در رقابت های 
قهرمانی آســیا شــرکت کرده و امســال در شــانزدهمین 
تجربه اش، برای کســب ســهمیه المپیک ریــو به مصاف 
حریفانش در قاره کهن می رود. در این گزارش عملکرد تیم  
ملی ایران در دوره های مختلف بررسی و یادی از ملی پوشان 

سال های گذشته ایران شده است.
سال ۱۹۷۳: اولین حضور و کسب مقام پنجمی

جورج شیرالیو سرمربی تیم ملی ایران بود و مسعود ماه تابانی 
و مصطفی افوظی دستیارهای او بودند. 

سال ۱۹۸۱: کسب رده هشتم
ایران در این دوره از مســابقات به مقام هشتم رسید و مجید 
پاشامقدم جزو ۱۰ بازیکن برتر آسیا بود. او پس از این مسابقات 
به دلیل عارضه عروقی که در ســرش به وجود آمد، در زمین 

بسکتبال دار فانی را وداع گفت.
سال ۱۹۸۳: کسب مقام پنجمی

سال ۱۹۸۵: کسب مقام هشتمی
سال ۱۹۸۹: کسب مقام پنجمی
سال ۱۹۹۱: کسب مقام ششمی

سال ۱۹۹۳: کسب مقام چهارمی
سال ۱۹۹۵: کسب مقام دهمی

سال ۱۹۹۷:کسب مقام هشتم
کادر فنی تیم ملی امیر وطنی، مهدی دولتی زاده، سعید خانی، 
حمید کاشانی،  حمیدرضا کلاسنگیانی،  مهران حاتمی، علی 
توفیق، رضا هنگام پور، رضا عبداللهی، سعید تابش نیا، تورج 
امدادی، بهزاد افرادی و داوود بهرامی را برای این مسابقات 

انتخاب کرد. 
سال ۲۰۰۳: کسب مقام پنجمی

میزبان این دوره از مسابقات چین بود و تیم ملی ایران با ترکیب 
جواد داوری، مهدی کامرانی، ایمان زندی،  کرم احمدیان، پویا 
تاجیک، حامد آفاق، صمد نیکخواه بهرامی،  سامان ویسی،  
بهزاد افرادی،  جابر روزبهانی،  حامد ســهراب نژاد و مهدی 

عسگر نژاد راهی چین شد.
سال ۲۰۰۵: کسب مقام ششمی

تیم ملی ایران با هدایت محمــد مهدی ایزدپناه خود را برای 
حضور در این مســابقات آماده کرد. در کنار ایزد پناه،  مهران 
حاتمی به عنوان دستیار او بود. تیم ملی ایران در این دوره به 

مقام ششم آسیا رسید.
سال ۲۰۰۷:نخستین قهرمانی با نسل طلایی

ایران در این دوره با کســب پیروزی بر لبنــان در دیدار نهایی 
رقابت ها به نخستین قهرمانی خود در قاره کهن رسید و راهی 

المپیک ۲۰۰۸ پکن شد. زنده یاد آیدین نیکخواه بهرامی در این 
رقابت ها عملکرد درخشانی داشت به خصوص در دیدار برابر 
قطر ستاره میدان بود که با هشت پرتاب موفق سه امتیازی 

نقش پررنگی در برد ایران ایفا کرد.
سال ۲۰۰۹: باز هم قهرمانی

ایران در دیدار فینال این دوره به مصاف میزبان رفت و توانست 
در خانه حریف به پیروزی برسد و برای دومین بار قهرمان شود.

سال ۲۰۱۱:سالی با خاطره بد برای بسکتبال
تیم ملی مســابقات را با قدرت آغاز کردنــد اما در مرحله یک 

چهارم پایانی برابر اردن تن به شکست دادند.
سال ۲۰۱۳: دوباره آقایی در آسیا

تیــم ملی بســکتبال ایران در ســال ۲۰۱۳ برای بیســت و 
هفتمین دوره رقابت های قهرمانی آسیا آماده شد و با سرمربی 
اســلوونیایی خود به فیلیپین ســفر کرد و با اقتــدار به مقام 
قهرمانی رسید تا به عنوان تیم نخست قاره کهن سهمیه جام 

جهانی را به دست آورد.
سال ۲۰۱۵: یک تیم، یک هدف؛ المپیک ریو

حالا مدافع عنوان قهرمانی آماده شــده تــا در خاک حریف 
دیرینه خود یعنی چین، از قهرمانی اش در آســیا دفاع کند و 

تک سهمیه المپیک ریو را به دست بیاورد.

همه چیز درمورد بسکتبال ایران در تاریخ جام ملت ها

ورزش
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فارسی را پاس بداریم

خودزنی  /  محیط زیست

سوت  پایان
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معشوقه و عشقِ عاشقان، یـــک نفس است
رو هم نفسی جو، که جهان یک نفس است
بــا هــم نفسی گــــر نفســـــی بنــشیـــنی
مجـــموع حیــات عمر آن یک نفس است

)شیخ فخرالّدین ابراهیم عراقی، قرن هفتم، رباعیات(

سرگردانی در صحرای »ذ« و »ز«
چندی پیش در خبرآنلاین در پایان یکی از یادداشــت های صفحه یک خواندم: »باز هم سپاســگذار 
حضرت آقای لاریجانی. و سپاسگذارتر از اینکه هر از گاهی اصحاب رسانه ای را که پایشان به دادسرا و 
دادگاه باز شده و می شود، فرابخوانید و...«. موضوع بحث امروز ما نه اشکالات نگارشی این یادداشت، 
بلکه املای کلمه »سپاس گزار« است که در متن به غلط »سپاس گذار« نوشته شده است. بارها برایم 
پیش آمده که دوستان و همکارانم بپرسند: بنیان گذار درست است یا بنیان گزار؟ نماز گزار یا نماز گذار؟ 
قانون گذار یا قانون گزار؟ و... . برای پاسخ به پرسش های فوق باید دید »گذاشتن« با »گزاردن« چه فرقی 
دارد؟ استاد ابوالحسن نجفی در کتاب مشهور »غلط ننویسیم« آورده است: »عده ای گمان می کنند اگر 
»گذاشتن« دلالت بر عملی عینی و ملموس نکند یا، به بیان دیگر، اگر مفعول آن جسم نباشد، باید با حرف 
»ز« نوشته شود. مثلا »قانون« یا »بدعت« یا »بنیان« چون جسم عینی و ملموسی نیست، در ترکیب 
با این فعل لابد می شود قانون گزار یا بدعتگزار یا بنیان گزار. این تصور نادرست در وهله نخست ناشی از 
خلط معنای حقیقی و معنای مجازیِ گذاشتن و در وهله بعد ناشی از خلط معنای این فعل با معنای فعل 

گزاردن است. گذاشتن، در معنای حقیقی کلمه، »قرار دادن به طور عینی و مشهود« است، مثلا: »لیوان 
را روی میز می گذارم« یا »کتاب را در قفسه گذاشت«. اما گذاشتن مجازاً به معنای »قرارداد کردن، وضع 
کردن، تاســیس کردن« است و چون مقصود از قانون گذار کسی است که قانون را وضع  می کند )و نه 
فرضا کسی که قانون را اجرا می کند( باید به همین صورت، یعنی با حرف »ذ« نوشته شود. همچنین است 
قانون گذاری به معنای »وضع قوانین«، چنان که می گویند: »مجلس قانون گذاری«. بنابراین نوشتن این 
دو کلمه به صورت قانون گزار و قانون گزاری غلط است. و نیز بدعت گذار کسی است که بدعت را وضع 

و تاسیس می کند ) و نه فرضا کسی که بدعت را اجرا می کند( و بنابراین با حرف »ذ« نوشته می شود...
اما گزاردن. نخست باید دانست که گزاشتن با »ز« و گذاردن با »ذ« غلط است و صحیح، گذاشتن و گزاردن 
است. خلط این دو فعل اخیر از آنجا ناشی شده که صیغه امری هر دو از لحاظ آوایی یکسان است، یعنی 
امر گذاشتن می شود گذار و امر گزاردن می شود گزار. ولی معنای آنها البته یکسان نیست. گزاردن معانی 
متعددی دارد که همه آنها را می توان به شرح زیر خلاصه کرد:  ۱(  یکی به معنای به جا آوردن یا ادا کردن 

یا بر طبق استعمال معاصران اجرا کردن و انجام دادن. مثلا نماز گزاردن یعنی ادا کردن نماز، بنابراین 
باید نوشــت نمازگزار و نه نمازگذار. یا وام گزاردن یعنی ادا کردن وام، بنابراین وامگزار صحیح است و نه 
وامگذار.همچنین باید نوشت: حج گزار، خراج گزار، سپاس گزار، خدمت گزار، حق گزار، سنت گزار و... 
۲( معنای دوم گزاردن »برگرداندن از زبانی به زبان دیگر یا از بیانی به بیان دیگر یا به نعبیر این زمان، از 
نظامی )سیستمی( به نظام دیگر« است. بنابراین مرادف است با ترجمه کردن )گزارنده و گزارش به معنای 
مترجم و ترجمه بوده است( یا تعبیر کردن و شرح دادن )خوابگزاری یعنی تعبیر خواب و خواب گزار یعنی 
معبر(. اصطلاحات گزارشگر و خبرگزاری که امروزه در معنای خاصی به کار می روند یا از همین معنای 

اخیر گرفته شده اند یا مانند پیغام گزار از معنای اول گزاردن«.
به گمانم خواندن توضیحات دکتر نجفی در این باب راهگشاست با این حال فردا واژه هایی را که برای 
نوشتنشــان میان پرســش »ذ« یا »ز« معلق می مانیم در حد بضاعت و گنجایش این ستون فهرست 
خواهم کرد. امید که آن را نصب العین خود کنیم و زین پس به جای سپاس گزار ننویسیم: سپاس گذار!

نان داغ کباب داغ  /  تازه های نشر

مسجد تاریخی شوشتر در نیویورک چه می کند؟
کتاب »کتیبه های کوفی مسجد تاریخی جامع شوشتر« منتشر شد

کتــاب »کتیبه های کوفی مســجد تاریخــی جامع شوشــتر« در ۵ فصل و به زبان انگلیســی در 
شــهر نیویورک منتشر شد. در نگارش این کتاب پنج نویســنده ایرانی و غیرایرانی نقش داشته اند. 
ســرفصل های کتاب را شــهر شوشــتر و مســجد جامع آن، هنر نمایش و هنر خواندن، ســالن 
نمازگزاران، کتیبه های مسجد، و کتیبه های کوفی سوره یاسین تشکیل می دهد. تصاویر متفاوت، 
متعدد و چشم نوازی از کتیبه ها و خط نقاشی های مسجد جامع شوشتر زینت بخش این کتاب است.
یکی از علل اهمیت کتاب کاوش در کتیبه هایی اســت که در مســجد جامع وجود دارد و در طول 
قرن ها از دسترس جنگ ها و ویرانی ها در امان مانده است. دکتر پرت میکلی پژوهشگر انگلیسی 
و یکی از نویســندگان کتاب در گفت وگو با یورونیوز تاکید می کنــد: »کتیبه ها، امکان یگانه ای را 
برای مطالعه بصری فرهنگ اســلامی، نحوه ظهور اســلام و چگونگی عمل به آن فراهم کرده 
است. افزون بر آن خط کوفی در این کتیبه ها در بالاترین کیفیت خود تبلور می یابد. ما می خواهیم 
مســجد جامع دوباره مورد توجه جهانیان قرار گیرد و محققان و اندیشــمندان به پژوهش در مورد 

آن ترغیب شوند«. 
این مسجد در طول قرن ها چندین بار ویران گشته و در شرایط اسفناکی قرار گرفته و دوباره ترمیم 
شــده، گرچه روبنای آن از بین رفته ولی بن مایه و اســتخوان بندی آن در کنار کتیبه ها نجات پیدا 
کرده اســت. بنابراین امروز این اثر می تواند برای کنکاش در تاریخ اسلام مورد استفاده قرار گیرد. 
در داخل شبستان و بخش ورودی مسجد بیش از ۳۰ کتیبه ارزشمند در پیوند با دوره های مختلف 
تاریخی وجود دارد که به خطوط کوفی، نســخ، ثلت و نستعلیق مزین است. این مسجد را می توان 

موزه کتیبه ها و سند تاریخ مکتوب ایران دانست.
کتیبه ها تنها به این چهار کتیبه خلاصه نمی شــود. یکی از کتیبه های چوبی به خط کوفی از قرن 

چهارم هجری به یادگار مانده و در مورد بخشش مالیات 
گاو و گوسفند مردم شوشــتر نوشته شده است. از دیگر 
کتیبه های نقش بسته در مسجد می توان از کتیبه های 
قلعه سلاســل نام برد که در پیوند با دوره های متفاوت 
تاریخــی اســت از جمله در مــورد فرامیــن ممنوعیت 

شراب خواری و کبوتر بازی در شوشتر.
مسجد جامع شوشتر، جزو مساجد شبستاتی و ستون دار 
و به سبک خراسانی از قدیمی ترین مساجد ایران است. 

از شمال، ۱۲ ردیف ستون و در جنوب هشت ستون دارد و بلندی هر کدام از ستون ها حدود پنج متر 
است. بنای مناره مسجد جامع در سال ۸۲۲ هجری ساخته شده است. در دوران انقلاب مشروطه از 
آن به عنوان سنگر در جنگ ها استفاده می کردند. بخشی از تزئینات مسجد گچ بری است، از جمله 
سوره یاسین در دیوار جنوبی و چند کتیبه دیگر در هر دو محراب زمستانی و تابستانی. اما تزئینات 
سنگی مسجد در ستون ها و کتبیه هاست. در گذشته ستون ها دارای نقوش تزئینی بود. در دوران 
پهلوی برخی از ستون ها مرمت شد و فقط تعدادی از آ ن ها به عنوان نمونه ای دست نخورده از این 

معماری نگهداری شد. کتیبه ها در طول زمان به ارزش معماری این بنا افزوده است.
برپایه کاوش های باستان شناسی در سال ۱۳۸۱ در خزینه شوشتر، ابزار و آلات سنگی کشف شده 
که قدمت آن به ۲۰ هزار سال پیش یعنی دوره پارینه سنگی می رسد، در واقع در زمان کوچ نشینی 
ســنگ بنای شهر شوشتر نهاده شده است. متون تاریخی وجود شوشتر را در دوران هخامنشیان 
تأیید می کند. در دوران ساسانیان تاسیســات بزرگ آبی و پیچیده در شوشتر ساخته شده که از آن 

به عنوان بزرگ ترین موزه آبی دنیا یاد می کنند.
تالیف این اثر ارزشــمند به همت وحید موســوی جزایری، حســین موســوی جزایــری، پاتریک 

رینگنبورگ، علی محمد چهارمحالی و پرت میکلی به پایان رسیده است.

بی تو، مهتاب شبی باز از آن کوچه گذشتم
فریدون مشیری شــاعر و تصنیف سرای نامدار معاصر 
ســی ام شــهریور ۱۳۰۵ در تهران به دنیا آمد. بســیار 
جــوان بود کــه فعالیتــش را در مطبوعــات آغاز کرد. 
از ســال ۱۳۳۲ تا ۱۳۵۱ مســئول صفحه شــعر مجله 
روشــنفکر بود. بسیاری از شــاعران مشــهور معاصر 
اولین بار با چاپ شعرهایشــان در این صفحات معرفی 
شــدند. او مسئول صفحه شعر مجله ســپید و سیاه نیز 
بود. در همان ســال ها با مجله ســخن به ســردبیری 

پرویز ناتل خانلری همکاری داشــت. مشــیری توجه خاصی به موســیقی ایرانی داشــت و در 
پی همین دلبســتگی طی ســال های ۱۳۵۰ تا ۱۳۵۷ عضویت شورای موســیقی و شعر رادیو 
را پذیرفت و در کنار هوشــنگ ابتهاج، ســیمین بهبهانی و عماد خراســانی ســهمی بســزا در 
پیوند شــعر با موسیقی و غنی ســاختن برنامه گل های تازه داشــت. اولین مجموعه شعرش با 
نام تشــنه توفان با مقدمه محمدحســین شهریار و علی دشــتی در سال ۱۳۳۴ به چاپ رسید. 
از دیگر آثار او می توان به این نام ها اشــاره کرد: گناه دریــا، ابر و کوچه، بهار را باور کن، پرواز 
با خورشــید، آواز آن پرنــده غمگین، تا صبح تابنــاک اهورایی و... معروف ترین اثر وی شــعر 
»کوچه« نام دارد که در اردیبهشت ۱۳۳۹ در مجله »روشنفکر« چاپ شد. این شعر از زیباترین 
و عاشــقانه ترین شعرهای نو زبان فارسی اســت: بی تو، مهتاب شبی باز از آن کوچه گذشتم/ 
همه تن چشــم شــدم خیره به دنبال تو گشتم/ شــوق دیدار تو لبریز شد از جام وجودم/ شدم 

آن عاشق دیوانه که بودم... .
مشیری سوم آبان ۱۳۷۹ در تهران درگذشت.

سرمان شلوغ است، وقت نداریم 
آرش خوزستانی

ـ »محیط بان منطقه سبزکوه در جریان درگیری فیزیکی با شکارچیان متخلف مجروح شد«. 
ـ »عامل صید سه پرنده شکاری بالابان به ۴ ماه حبس و پرداخت جزای نقدی محکوم شد«.

ـ »عاملین شکار غیرمجاز یک کل وحشی در پارک ملی دنا بازداشت شدند«.
 ـ »متخلفین شکار ۲۴ خرگوش پس از واریز ۷۲ میلیون ریال جریمه به دادگاه معرفی شدند«. 

ـ »عاملین شکار غیرمجاز ۳ کل وحشی به وسیله اسلحه جنگی سیمینوف در طبس به تحمل ۴ سال 
حبس، ۶۸ میلیون ریال جزای نقدی و مصادره دو قبضه سلاح محکوم شدند«. 

 ـ»کشف لاشه دو کل وحشی و دو اسلحه جنگی در جریان درگیری تن به تن محیط بانان و شکارچیان متخلف« 
ـ و...

آنچه خواندید چند تیتر از تیترهای صفحه یک »پایگاه خبری دیده بان محیط زیست و حیات وحش 
ایران« ایران بود. می دانم شــما هم مثل بنده از خواندن این اخبار تلخ حالتان بد می شــود و در ذهن 
خودتــان فحش و بد و بیراه نثار شــکارچیان متخلــف می کنید. اما فارغ از ناراحتــی و بدحالی بنده 
و شــما باید پرســید چرا زندان و جریمه نقدی و غیــره و ذلک تاثیری بر این افراد نــدارد؟ چرا با وجود 
ســختگیری های بیش از پیش سازمان محیط زیســت و همکاری قوه قضاییه و نیروی انتظامی باز 

هم شاهد چنین رفتارهای خشونت باری علیه حیات وحش سرزمینمان هستیم؟ 
بعضی بر این عقیده اند که باید جریمه ها و احکام زندان را سختیگرانه تر کرد. اما تجربه نشان داده اهرم 
فشاری چون جریمه و زندان اگرچه تاحدی می تواند کارساز باشد، راه حل پایدار و اطمینان بخشی نیست. 
امروز در خبرها می خواندم: »مدیرکل دفتر آموزش و مشــارکت های مردمی سازمان حفاظت محیط 
زیست سواد محیط زیستی را شــرط لازم برای پایداری اکولوژیکی ایران دانست و از تدوین شیوه نامه 
مدارس محیط زیســت و راه اندازی ۷۰ مدرسه محیط زیستی در سال تحصیلی جدید خبر داد«. خبر 
مسرت بخشی است. ما سال ها پیش باید به فکر تاسیس چنین مدارسی می افتادیم. می گویند ماهی 
را هر وقت از آب بگیری تازه است. نمی دانم در اینجا هم این ضرب المثل صدق می کند یا نه؟ نمی دانم 
وقتــی آموزش به کودکان ایرانی در زمینه حفظ محیط زیســت و حیات وحش ثمــر بدهد، پدرانِ این 
کودکان چیزی از حیات وحش باقی گذاشــته اند که این بچه هــا در صدد حفظ آن برآیند یا اینکه تا آن 
موقع زیستگاه های حیات وحش ایران بدل به سرزمین هایی خالی شده اند که حتی خاطره این جانواران 
آزاد را هم تداعی نمی کنند. اینکه ما به فکر ارتقای سواد محیط زیستی افتاده ایم خیلی مهم است اما 
باید به فکر آموزش دادن به نسل میان سال و جوان این سرزمین هم باشیم. اغلب شکارچیان متخلف 
در کشور ما جوان اند. ما برای توجیه این جوانان چه برنامه ای داریم؟ رسانه ها و تلویزیون و سینمای ما 
چنین دغدغه ای دارند؟ و اگر دارند تا چه حد آن را دنبال می کنند؟  دریغا دریغ که در کشور سیاست زده ما 
حتی رقابت دو کمدین متوسط در برنامه ای مفرح، به جنگی سیاسی و هیاهویی رسانه ای بدل می شود 
اما کمتر کسی حواسش به از میان رفتن طبیعت ایران است. ما آنقدر درگیر کوبیدن این و برکشیدن آن 
هستیم، آنقدر مشغول مرده بادها و زنده بادهاییم که دیگر وقتی برای پرداختن به محیط زیست برایمان 

نمی ماند. حق داریم. سرمان شلوغ است. ما کارهای مهم تری داریم.

گردش روزگار برعکس است

با کاروان حله /  اخبار هنر

زیبارویان پنه لوپه به ایران آمدند
»پنه لوپه«های رُمی، بــا پیام صلح از میلان به تهران 
رســیدند. مدیرکل موزه  ملی ایران با اعلام این مطلب 
گفت: شنبه ۲۸ شهریور چهار مجسمه  »پنه لوپه« وارد 
ایران و در موزه  ملی ایران مستقر شدند. جبرئیل نوکنده 
اظهار کرد: این مجسمه ها قرار است هم زمان با آغاز 
هفته  گردشگری در موزه  ملی ایران و با عنوان نمایشگاه 
»پیکره ای برای صلح؛ پنه لوپه از تخت جمشید تا رُم« 
به نمایش درآیند. این محموله شــامل چهار مجسمه  

»پنه لوپه« است که دو مجسمه متعلق به موزه  واتیکان در رُم، یک مجسمه متعلق به موزه  »کاپی 
تولینی« در ایتالیا و یک مجسمه به همراه انگشــت دست متعلق به ایران است که پیش از این به 
مدت چهار ماه در بنیاد »پرادا« در میلان به نمایش درآمده بودند. این باستان شناس درباره  علت 
حضور مجسمه  »پنه لوپه« در ایران اظهار کرد: به گفته  پژوهشگران، این مجسمه که در کاوش های 
تخت جمشید به دست آمده، در دوره  هخامنشی توسط دولت رُم به عنوان هدیه  »صلح« به پادشاه 
ایران اهدا شد، اما در زمان حمله  اســکندر مقدونی به ایران آسیب دید. مجسمه های  »پنه لوپه« 
ایران از ۱۸ اردیبهشت با همتایان خود در بنیاد »پرادا« در میلان به نمایش درآمده بودند. محمدرضا 
کارگر، مدیر اداره کل موزه ها، پیش از این درباره  نمایش این مجسمه ها به ایسنا گفته بود: یکی از 
اهداف مطرح شده برای این اقدام، نشان دادن تفاوت ها و ارزش های این سه مجسمه با یکدیگر 
است. همچنین بر اســاس اصل همکاری میان موزه های دو کشور هزینه  نگهداری، حفاظت، 

بسته بندی و انتقال مجسمه ها به ایران و ایتالیا، بر عهده  دولت ایتالیا است.

انتقام ایرانی در سالن سایه
نســخه ایرانی نمایشــنامه هملت به همت حســین 
جمالــی با عنوان »مجلــس انتقام جویی هملت« در 
تالار سایه مجموعه تئاتر شهر اجرا می شود. جمالی 
رویکرد اقتباس و ترجمه در انتخاب آثار سالن سایه را 
یکی از اتفاقات کم نظیر در تئاتر ایران خواند و گفت: 
این اتفاق راه را برای ارائه مجلس انتقام جویی هملت 
بــاز کرد. از آنجا که ادبیات نمایشــی به دســت آمده 
اقتباس محسوب می شد و این اقتباس با لحاظ کردن 

لحن بیان در برگردان مسعود فرزاد صورت پذیرفته و با سرفصل های الزامی اقتباس در جزوه ای 
که دکتر ناظرزاده کرمانی معرفی کرده بود تطبیق داده شد بود، مسیر پیچیده توافق بر سر اجرای 
این نمایش هموار شد. این بازیگر تئاتر ادامه داد: با در نظر گرفتن اینکه این نمایش در جشنواره 
آیینی و سنتی سال نود و دو به عنوان اثر برگزیده انتخاب شده بود و همچنین در جشنواره فجر 
موقعیت های مناسبی به دست آورده بود، تصمیم گرفتیم طرح تازه ای برای این نمایش در نظر 
بگیریم تا باز هم فرم اجرا بهتر قوام آمده در ارتباط با تماشاگر با نوعی زیبایی شناسی صورت پذیرد.
کارگردان نمایش مجلس انتقام جویی هملت تاکید کرد: صد البته شــورای هنری تالار ســایه 
مشــاوره هایی کارآمد و صمیمانه به این ایده اضافه کردند. در واقــع با قابلیتی که صندلی های 
سالن سایه در اختیار ما می گذاشــت صحنه نمایش از اجرای تک سویه به سه سویه تغیر شکل 
داد و این طرح ما را به تبیین زیباشناسانه صحنه ها نزدیک تر کرد. نمایش مجلس انتقام جویی 

هملت تا ۲۷مهر هر شب جز شنبه ها در تالار سایه در اجرا می شود.
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